
Proletari din toate țările, uniți-văl

ORGANUL SFATURILOR POPULARE DIN REPUBLICA POPULARĂ ROMÎNĂ

Anul XII Nr. 3094

4 pagini
20 bani

Miercuri
15 septembrie 1954

IN NUMĂRUL DE AZI
— C. BENIȘ : In ajutorul comitetelor execu

tive ale sfaturilor populare — Pentru 
buna desfășurare a celei de a III-a sesiuni

(pa?- 2-a) 
s— ANDREI TUDOR: Arta unul mare popor 

(pag. 2-a)
I. COJOCARU: Foileton — Operațiunile 
sînt.. secrete I (pag. 2-a)

— AL. HAGI : Pe marginea proiectului de
Directive cu privire la dezvoltarea agri
culturii în următorii 2—3 ani — Sporirea 
producției la plantele tehnice (pag. 3-a)

— V. KONYA : Prin așezările ciangăilor
(pag. 3-a)

— Deschiderea sesiunii Biroului Consiliului
Mondial al Păcii (pag. 8-a)

— Cuvtatarea rostită de Palmira Togliatti
(pag. 3-a)

— Independența Japoniei poate contribui ia
Întărirea păcii tn Asia (pag. 4-a)

— O nouă tnfrîngere a lui Adenauer
(pag. 4-a)

— Rezultatele dezvoltării economiei naționa» 
le a R. P. Chineze pe anul 1953

(pag. 4-a)

Aprovizionarea populației 
cu alimente pentru iarnă

Să întâmpinăm cel de al Il-lea Congres al P. M. R. 
și cea de a 37-a aniversare a Marii Revoluții Socialiste 

din Octombrie cu noi succese în îndeplinirea și depășirea 
Planului de Stat pe 1954 la toți indicii!

Scrisoarea colectivă a muncitorilor, inginerilor, tehnicienilor și funcționarilor 
din unele întreprinderi din regiunea Stalin

Una din cele mai însemnate probjeme 
ce se plin în acest început de toamnă este 
cea a asigurării aprovizionării cu ali
mente a populației pentru iarnă, problemă 
la a cărei rezolvare sînt chemate să 
aducă o contribuție importantă și sfatu
rile populare.

Spiritul de prevedere gospodăresc care 
trebuie să călăuzească întreaga activitate 
a comitetelor executive ale sfaturilor 
populare impune deci îndeplinirea din 
timp a tuturor sarcinilor ce le revin pe 
linia asigurării bunei desfășurări a aces
tei acțiuni. Un exemplu în această pri
vință îl oferă acele comitete executive ale 
sfaturilor populare — așa cum e cazul cu 
cel al orașului Ploești — care au urmărit 
să se încheie din timp contracte pentru 
a avea stocul necesar de alimente pentru 
iarnă, au pregătit spațiul de înmagazinare 
a acestor alimente, execută controlul asu
pra modului în care decurge semiindus- 
trializarea și industrializarea legumelor și 
fructelor, antrenează masele în campania 
de pregătire a conservelor și altor ali
mente pentru iarnă.

In ce privește pregătirea pentru iarnă 
un accent deosebit trebuie pus pe asi
gurarea stocurilor de alimente necesare 
fondului centralizat al statului, în vede
rea aprovizionării continue a populației, 
spitalelor, cantinelor, creșelor, școlilor, 
etc. Realizarea acestui obiectiv depinde în 
bună măsură de felul în care este înde
plinit planul de colectare în special la car
tofi, ceapă și fasole, precum și cel de a- 
chiziții. Este necesar deci oa organele lo
cale ale puterii de stat să se preocupe de 
îndeplinirea integrală, la toate sortimen
tele, a planului de colectare, colaborînd 
în acest scop cu organele C.S.C.P.A. Tot
odată, comitetele executive ale sfaturilor 
populare au sarcina de a lupta pentru 
mărirea neîncetată a volumului achiziții
lor efectuate de organele comerțului și 
cele ale cooperației.

Problema transportului are o importan
ță hotărîtoare în cadrul pregătirilor pen
tru iarnă, orice întîrziere a transporturi
lor periclitînd calitatea alimentelor. Folo
sirea tuturor mijloacelor de transport, în- 
cepînd cu cele mecanizate și terminînd cu 
cele cu tracțiune animală, poate contribui 
la soluționarea cu succes a acestei proble
me de vitală însemnătate. O grijă deo
sebită este necesar să fie acordată pro
blemei ritmicității, pentru evitarea golu
rilor în aprovizionare și mai ales a aglo
merărilor la rampele gărilor, luoru ce s-a 
întîmplat uneori în trecut, cauzîndu-se 
serioase pagube. Pentru a evita aglome
rarea la rampele gărilor și deci pentru a 
evita pericolul alterării alimentelor, o 
atenție deosebită trebuie acordată bunei 
organizări a descărcărilor și sortării neîn- 
tîrziate a mărfurilor sosite.

In vederea distribuirii alimentelor că
tre populație, în special a cartofilor și 
cepei, trebuie luate din timp măsuri, or
ganizată o largă rețea de centre de des
facere, bine amenajate, dotate cu utilajul 
respectiv.

Pregătirea spațiilor de înmagazinare, a 
silozurilor, depozitelor, pivnițelor, depis
tarea a noi spații, este un lucru deose
bit de important în acțiunea de asigurare 
a alimentelor pentru iarnă. Unele comi
tete executive —cum ar fi cel al Capi
talei de pildă — au reușit să facă față 
în prezent acestei sarcini cu mult mai 
bine decît în anii trecuți. Succesele obți
nute trebuie lărgite prin extinderea expe
rienței comitetelor executive care au dobîn- 
dit realizări, prin grija deosebită la sor
tarea și selecționarea alimentelor însilo- 
zate, prin buna întreținere a silozurilor.

Recolta bogată de legume și fructe ob
ținută anul acesta în unele regiuni a 
creat largi posibilități pentru pregătirea,

Distincții 
de Prezidiul Marii

Pentru merite excepționale și realizări deo
sebite în domeniul ocrotirii sănătății oame
nilor muncii, Prezidiul Marii Adunări Națio
nale a conferit titlul de „Medic^ Emerit al 
Republicii Populare Romîne", următorilor me
dici: prof. dr. Grigore. Benetato, prof. dr. 
Nicolae Bumbăcescu, prof. dr. Petre Condrea, 
prof. dr. Cornel Constantinescu, prof. dr. 
Ion Goiâ, prof. dr. Constantin Leonte (post 
mortem), prof. dr. Traian Nasta, -conf. dr. 
Gheorghe Cadariu, conf. dr. Aurel Stroe, dr. 
Enea Bențea, dr. Victor Climescu, dr. Vic
tor Dimitriu, dr. Ștefan Carol Ernest Grac- 
zovsky, dr. Ludovic Hamor, dr. Constantin 
Lepădatu, dr. Ion Oreviceanu, dr. Gheorghe 
Rusu, dr. Metod Sireteanu, dr. Ion Tătăranu, 
dr. Constantin Tunaru, dr. Scarlat Loghin.

★
Prezidiul Marii Adunări Naționale a con

ferit ordine și medalii unor artiști și tehni
cieni din domeniul cinematografiei, pentru 
merite deosebite în realizarea filmelor „Ne
poții gornistului" și „Răsare soarele" (Nepo- 
ții gornistului seria a 11-a).

S-a conferit Ordinul „Steaua Republicii 
Populare Romîne" clasa a III-a tovarășilor:

pe calea industrializării și semiîndustria- 
lizării, a unor importante cantități de 
conserve. Ministerul Industriei Alimen
tare, unitățile de preparare a conserve
lor din cadrul industriei locale, cooperația 
meșteșugărească, cooperația de consum, 
organizațiile comerciale, etc., trebuie ca, 
în acest an, datorită posibilităților exis
tente, să prepare cantități oît mai mari 
de conserve, să lărgească sortimentul a- 
cestora, să acorde o deosebită preocu
pare calității mărfurilor.

Sînt inadmisibile și trebuie aspru com
bătute atitudini ca cea manifestată de 
conducerea organizației comerciale locale 
Aprozar nr. 3 din București, care a do
tat cu mare întîrziere secția de semiin- 
dustrializare din Piața Vitan cu utila
jele necesare conservărilor, pîerzîndu-se 
astfel cantități apreciabile de materii 
prime.

Deputaților, comisiilor de femei de pe 
lîngă sfaturile populare, comitetelor de 
stradă, le revin sarcini importante în le
gătură cu antrenarea pe scară largă a 
gospodinelor la pregătirea a cît mai 
multe conserve populare, atît în cadrul 
colectivelor înființate în acest scop, cît 
și în cadrul gospodăriilor proprii. Pe a- 
ceastă linie trebuie desfășurată o temei
nică muncă de lămurire, urmărindu-se 
totodată în ce măsură comerțul de stat 
sprijină acițiunea de conservare, punînd 
la dispoziția populației butoaie, borcane, 
dopuri, celofan, sfoară, acid salicilic, o- 
țet, sezisîndu-se secțiilor comerciale ale 
comitetelor executive ale sfaturilor popu
lare orice deficiențe.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare au datoria ca, prin secțiile comerciale, 
să urmărească în ce măsură unitățile co
merțului socialist, piețele, pun la dispozi
ția populației în mod eșalonat, ritmic, fără 
goluri ori aglomerări păgubitoare, alimen
tele destinate aprovizionării de iarnă, 
felul în care cantinele, restaurantele, gos
podăriile de consum, își pregătesc stocuri 
de alimente pentru iarnă, în special con
serve preparate cu mijloace proprii.

Crearea condițiilor pentru ca producă
torii să fie cointeresați la încheierea con
tractelor cu organizațiile de stat și coo
peratiste, la aducerea surplusului lor de 
produse pe piețele orașelor, stimularea 
comerțului și cooperației pe calea folosi
rii resurselor locale la prepararea brîn- 
zeturilor, afumăturilor, etc., sînt de ase
menea mijloace importante pu ajutorul că
rora comitetele executive ale sfaturilor 
populare își pot îndeplini sarcinile ce le 
revin în legătură cu aprovizionarea de 
iarnă.

In cadrul preocupării pentru aprovizio
narea de iarnă, un loc de primă importan
ță este necesar să-l ocupe problema căr
nii și a preparatelor și conservelor de 
carne. Centrocoop prin Uniunile regio
nale și raionale ale cooperației de con
sum, Ministerul Industriei Alimentare, 
prin O.R.A.C.A., trebuie să intensifice rit
mul contractărilor pentru creșterea și în- 
grășiarea de animale și mai ales să ur
mărească felul în care sînt respectate 
contractele încheiate, dacă preluările se 
fac la termenele stabilite, dacă producă
torilor contractanți li se acordă toate a- 
vantajele prevăzute, etc.

In acest an, datorită condițiilor create 
de guvern și partid, există posibilități 
mai mari de pregătire a alimentelor pen
tru iarnă decît în anii trecuți. Organi- 
zîndu-și bine munca în această direcție, 
luînd din timp toate măsurile necesare, 
comitetele executive ale sfaturilor popu
lare își vor îndeplini cu cinste sarcinile 
trasate prin hotărîrea plenarei C.C. al 
P.M.R. din august 1953, cu privire la ridi
carea nivelului de trai al celor ce muncesc.

conferite
Adunări Naționale
George Vraca, actor, și Dinu Negreanu, re
gizor ; Ordinul Muncii clasa a Il-a, tovară
șilor: Nucu Păuneseu, actor, Corina Constan
tinescu, actor, și Andrei Codarcea, actor; Or
dinul Muncii clasa a III-a tovarășilor: 
Tatiana Ekel, actor, Darie Jurie, actor, Wil
fried Ott, operator șef, Tudor Popa, actor, 
George Mânu, actor, Constantin Codrescu, 
actor, E; Semo, director de producție, Liviu 
Ciulei, pictor scenograf, și Titus Lapteș, ac
tor.

S-a conferit de asemenea Medalia Muncii 
unui număr de 7 tovarăși.

★
Printr-un Decret al Prezidiului Marii Adu

nări Naționale au fost conferite distincții 
realizatorilor filmului documentar artistic de 
lung metraj în culori „Pentru Pace și Prie
tenie".

A fost conferit Ordinul Muncii clasa a 11-a, 
regizorului principal al filmului, Ion Bostan, 
iar Ordinul Muncii clasa a 111-a tovarășilor 
Lupu Braunstein, directorul filmului, Ion Ro- 
dan, regizor, șl Alexandru Marin, inginer e- 
nergetic.

Unui număr de 13 tovarăși a fost conferită 
Medalia Muncii. (Agerpres)

La 30 octombrie va avea loc cel de al 11-Iea Congres al Partidului Muncitoresc 
Rom'n — eveniment deosebit de important în viața poporului nostru muncitor.

Congresul partidului are Ioc în preajma celei de a 37-a aniversări a Marii 
Revoluții Socialiste din Octombrie, sărbătoare scumpă pentru oamenii muncii din 
lumea întreagă.

Strins uniți în Jurul Partidului Muncitoresc Romîn și al Comitetului său Central, 
întărind necontenit unitatea dintre partid, guvern și popor, oamenii muncii din țara 
noastră își exprimă hotărîrea de a întîmpina Congresul partidului și cea de a 37-a ani
versare a Marii Revoluții Socialiste din Octombrie cu succese în lupta pentru dez- 
vollarea economiei naționale, pentru dezvoltarea agriculturii și a industriei producă
toare de bunuri de larg consum, pentru lărgirea circulației mărfurilor, pentru continua 
ridicare a nivelului de trai al celor ce muncesc.

In marea întrecere socialistă ce s-a desfășurat în cinstea aniversării unui deceniu 
de la eliberarea țării noastre, muncitorii, tehnicienii, inginerii și funcționarii din între
prinderile din regiunea Stalin — alături de întregul popor muncitor — au dobîndit

succese de seamă în lupta pentru creșterea continuă a producției și productivității 
muncii, pentru reducerea prețului de cost și îmbunătățirea calității produselor, pentru 
îndeplinirea și depășirea Planului de Stat pe anul 1954 la toți indicii. Aceste realizări 
dovedesc încăodafă că în fiecare întreprindere din industrie, transporturi și construcții 
exislă încă mari posibilități și nesecate rezerve interne care pot și trebuie să fie valo
rificate în scopul îndeplinirii și depășirii sarcinilor planului cincinal.

Acum, cînd partidul nostru concentrează forțele întregului popor muncitor pentru 
realizarea unui puternic avînt al agriculturii și pentru dezvoltarea mai rapidă a produc
ției bunurilor.de larg consum, ne adresăm tuturor muncitorilor, inginerilor, tehnicienilor 
și funcționarilor din întreprinderile industriale care execută comenzi pentru agricul
tură sau produc mărfuri pentru consum popular, cu chemarea de a îndeplini în mod 
exemplar sarcinile de producție prevăzute în Planul de Stat pe anul 1954.

In consfătuirile de producție care au avut loc în întreprinderile noastre, ne-am 
luat următoarele angajamente:

Uzinele de tractoare „Ernst 
Thâlmann"

Pînă în ziua de 30 octombrie a.c. și în cinstea zilei de 
7 Noiembrie vom da 19 tractoare peste plan.

Vom realiza o creștere a productivității muncii cu 5% 
față de sarcina planificată, pînă la 30 octombrie.

Vom depăși pînă la 30 octombrie sarcina de reducere a 
prețului de cost cu 5%.

Prin folosirea rațională a materiilor prime și a mate
rialelor vom realiza pînă la 30 octombrie economii de 
340.000 lei, iar la lucrările de investiții executate de între
prindere vom face economii de 20.000 lei.

Pînă la 30 octombrie vom produce 15 sortimente de bu
nuri de larg consum, față de 6 sortimente prevăzute în 
pianul departamental de producție pe 1954.

Pentru realizarea angajamentelor de mai sus vom lua 
următoarele măsuri tehnico-organizatorice:

— construirea unor mandrine de 6trîngere pneumatică 
la operațiile de eboș ;

— construirea unui dispozitiv de rectificare a liniei de 
manetoane a arborelui, cu orientarea în găurile flanșelor;

— confecționarea a 100 perechi rame de formare de 
diferite mărimi ;

— punerea în stare de funcționare a sistemului de venti
lație pe întreg sectorul oțelărie ;

— revizuirea sistemului de ventilație și încălzire la 
turnătoria de fontă șl neferoase.

Se vor stabili de către cabinetul tehnic și Cercul
A.S.I.T.  15 teme de inovații și se va organiza un concurs 
pentru realizarea lor.

Se va organiza o expoziție cu inovațiile șl sortimentele 
noi de bunuri de larg consum, realizate în această pe
rioadă.

Pentru extinderea experienței înaintate vom organiza 
7 conferințe tehnice la cabinetul tehnic și clubul uzinei.

Uzinele „Steagul Roșu"
întreaga uzină va lucra la 30 octombrie în contul zilei 

de 23 noiembrie.
Vom realiza pînă la 7 Noiembrie sarcina anuală de piese 

pentru agricultură.
Productivitatea muncii pe cap de muncitor va crește 

cu 1% față de cea planificată.
Vom depăși sarcina de reducere a prețului de cost la 

producția noastră comparabilă, cu 10% peste cifra pla
nificată.

Vom realiza economii în valoare de 700.000 lei, prin 
folosirea justă a materiilor prime și a materialelor.

Vom lărgi sortimentul bunurilor de larg consum cu 
încă patru produse. Vom organiza un concurs pentru re
zolvarea a 8 teme de inovații care se vor lansa în 
acest scop.

Vom organiza schimburi de experiență la locurile de 
muncă pentru extinderea metodelor sovietice Bîkov- 
Bortkevici șl Kolesov.

Rafinăria nr. 9 — Orașul Stalin
Vom îndeplini planul la toți indicii pe luna septembrie 

și octombrie realizînd :
— depășirea planului la uleiuri cu 5%, și la unsori 

cu 6% ;
— creșterea productivității muncii cu 7% peste sarcina 

planificată ;
— reducerea prețului de cost cu 1%.
Vom realiza economii în valoare de 70.000 lei.
Din economiile realizate la chimicale vom asigura 

funcționarea timp de 3 zile a instalațiilor de deparafinare.
Vom da produse de larg consum în valoare de 170.000 lei.
In scopul îndeplinirii acestor angajamente vom lua 

următoarele măsuri tehnico-organizatorice :
— vom asigura aprovizionarea continuă cu materii 

prime, materii auxiliare și materiale. Pînă la 10 octombrie 
vom introduce parțial mica mecanizare la operația de 
strîngere a butoaielor la instalația de unsori consistente.

Fabrica de postav „Libertatea" — 
. Sibiu

Pînă la 30 octombrie vom da peste plan 2500 m.p. stofă 
de lină.

Vom crea 2 articole noi în 6 desene diferite.
Vom îmbunătăți calitatea produselor cu 6%, față de 

sarcina planificată.
Vom îmbunătăți indicii de utilizare a mașinilor de 

bază cu 0,8%.
Vom reduce prețul de cost al produselor cu 0,5% față 

de sarcina planificată.
Printr-o utilizare mai rațională a materiilor prime șl 

a materialelor, vom face economii în valoare de 20.000 lei, 
iar prin valorificarea deșeurilor vom realiza produse în 
valoare de 16.000 lei.

Productivitatea muncii o vom ridica cu 1,2% față de 
sarcina planificată.

Pentru îmbunătățirea circulației mărfurilor vom livra în 
termen beneficiarilor ■sortimentele planificate.

Vom crea condiții pentru aplicarea metodei Ciutkih șl a 
inițiativei textilistei Alexovici Antoaneta.

In această perioadă vom pune în funcțiune un cazan, de 
aburi la țesătorie, vom mecaniza descărcarea baloturilor 
și vom perfecționa rampa de control de la apretura umedă.:

Pentru îmbunătățirea condițiilor de muncă ale salariați- 
lor din întreprinderea noastră, vom confecționa dulapuri 
pentru haine în secția filatură pieptănată.

Fabrica de zahăr Bod
Vom face o revizuire a tuturor mașinilor și instalațiilor 

pentru a vedea dacă lucrările de remont s-au făcut în bune 
condițiuni, astfel ca, la începerea campaniei de prelucrare, 
să asigurăm funcțioharea continuă a întregii capacități de 
producție.

Pînă la 30 octombrie vom depăși planul de prelucrare a 
sfeclei cu 1%.

Vom da pînă la 7 Noiembrie 90.000 kg. zahăr peste plan.
Vom spori productivitatea muncii cu 5% peste sarcina 

planificată. •
In același timp vom realiza economii în valoare de 

45.000 lei.
Vom termina recoltarea și recepționarea sfeclei de zahăr 

cu 5 zile înainte de termen.
Vom reduce pierderile de sfeclă la recepție și canale cu 

0,25% față de pierderile normate — prin buna organizare 
a însilozărilor după metodele sovietice.

Vom satisface obligațiile contractuale încheiate cu culti
vatorii, privind repartizarea cotei de borhot și plata drep
turilor.

Vom aplica metodele sovietice Voroșin, Iarovoi și Sillin.

întreprinderea de produse lactate 
Sighișoara

Vom da peste plan, pînă la 30 octombrie, 10 tone unt, 5 
tone brînzeturi și 40 hi. lapte pentru consum.

Vom spori productivitatea muncii în această perioadă cu 
5% față de plan.

Vom realiza reducerea prețului de cost față de sarcina 
planificată pe luna septembrie cu 2%, iar pe luna octom
brie cu 6,34%.

Vom îmbunătăți calitatea produselor dînd produse de 
calitatea I-a în proporție de 95% la unt, 45% la brînzeturi 
fermentate și 60% la brînzeturi comune.

Vom păstra o justă corelație între principalii indici de 
plan.

Pînă la 20 septembrie vom aproviziona punctele de colec. 
tare și centrele de smîntînire cu toate materialele necesare 
recepționării și prelucrării laptelui, iar pînă la 15 octom
brie ne luăm angajamentul să amenajăm 4 localuri pentru 
centrul de smîntînire.

întreprinderea de bunuri 
de larg consum „23 August"

Pînă la 30 octombrie vom produce peste plan bunuri de 
larg consum în valoare de 100.000 lei.

Vom spori productivitatea muncii față de cea planificată 
cu 2%.

Vom reduce prețul de cost cu 1 % față de cifra plani
ficată.

Vom realiza economii în valoare de 19.000 lei.
Vom intensifica lupta pentru descoperirea și folosirea 

rezervelor interne, dezvoltînd o secție de strungărie în 
lemn, care va produce obiecte casnice pentru populație.

In vederea îmbunătățirii condițiilor de trai, vom începe 
construirea unei case de odihnă pentru salariații noștri — 
la Poiana Stalin.

Cooperativa Hălchiu, raionul 
Stalin

Vom depăși planul de aprovizionare cu 3%, iar cel de 
desfacere cu 7%.

Vom depăși planul de contractări și achiziții, pe sorti
mente, cu 25%.

Vom depăși planul de încasare de fond social cu 10%.
Vom reduce cheltuielile de circulație în toate sectoarele 

de activitate cu 5% față de plan, mărind viteza de circula
ție a mărfurilor cu 2 zile.

Vom realiza o creștere a rentabilității cooperativei cu 1 % 
peste cifra planificată.

Pentru o mai bună deservire a consumatorilor vom orga
niza o brigadă de bună deservire.

Atelierele de automotoare C.F.R., 
, Orașul Stalin

Vom depăși planul producției globale pînă la 30 octom
brie cu 12%.

Vom reduce timpii de imobilizare a materialului rulant 
(automotoare și locomotive Diesel) aflate în reparație, cu 
3% față de timpii realizați în semestrul 1/1954. .

Vom depăși productivitatea muncii planificată cu 6%.
Vom reduce prețul de cost cu 2% peste sarcina planifi

cată. Prin utilizarea resurselor interne vom realiza economii 
de 110.000 lei.

Vom îmbunătăți calitatea producției reducînd căderile în 
termen de garanție cu 4% și rebuturile cu 4% față de 
semestrul 1/1954.

In această perioadă vom produce cu 38% mai multe 
bunuri de larg consum decît în luna august a.c., realizînd 
în același timp încă 4 noi sortimente.

Pînă la 30 octombrie vom pune la dispoziția statului, din 
fondul de rulment, suma de 240.000 lei.

Pentru ducerea la îndeplinire a acestor- angajamente, vom 
lua următoarele măsuri :

— în zilele de turnare a pieselor grele vom folosi 2 cu- 
bilouri, organizând în acest scop echipele de zidari pen
tru reparații, răcirea rapidă a cubilourilor șl aprovizio
narea cu cocs, fontă și piatră de var;

— pentru utilizarea mai judicioasă a spațiului de lucru în 

turnătorie, vom adopta turnarea port-saboților în etaje, 
folosind în același timp turnarea cu oala direct din 
macara.

In vederea extinderii experienței înaintate vom organiză 
schimburi de experiență cu metoda sovietică Kolesov.

întreprinderea 504 — Construcții, 
Făgăraș

In ziua de 30 octombrie a. c. vom executa lucrări îd 
contul zilei de 9 noiembrie.

Voim depăși productivitatea muncii pe această perioadă^ 
peste sarcina planificată, cu 15%,.

Vom reduce prețul de cost cu 1% față de sarcina pla-» 
nificată la producția de bază.

In vederea întăririi sectorului socialist în agricultură, 
vom preda la 1 noiembrie, adică cu 2 luni înainte de 
termen, 4 grajduri de tineret taurin, 2 pentru viței, un 
grajd de cai, un atelier mecanic, o remiză pentru trac
toare.

Pînă la 7 Noiembrie vom termina construirea a 57 
apartamente în cadrul lucrărilor noastre.

Vom accelera cu 6 zile viteza de rotație a fondului dâ 
rulment.

Vom reduce cheltuielile edministrative-gospodăreștl 
cu 2%,.

In vederea realizării acestor angajamente vom lua oj 
6erie de măsuri tehnico-organizatorice :

— vom organiza brigăzi complexe și de specialitate, 
astfel ca 95% din totalul lucrărilor să fie executate de 
acestea ;

— vom conteineriza în întregime producția fabricii 
noastre de cărămizi;

— vom mecaniza integral transporturile pe verticală f "
— vom utiliza 100% schelele de inventar la executa

rea tencuielilor interioare.
Pentru îmbunătățirea condițiilor de viață ala salaria-i 

ților noștri vom da în folosință, pînă la 20 septembrie^ 
un cămin de zi cu 50 locuri.

O. C. L. Produse Industriale, 
întreprinderea Sibiu

Vom îndeplini planul de desfacere pe luna septem
brie în proporție de 102%, iar pe luna octombrie în pro
porție de 103%.

Vom realiza planul de aprovizionare din resurse locale 
cu 115% pe luna septembrie, iar cu 120% pe luna oc
tombrie.

Vom spori productivitatea muncii cu 2% pe luna sep- 
tembrie și cu 2% pe luna octombrie.

Vom reduce cheltuielile de circulație sub sarcina plani-» 
ficată cu 2% pe septembrie și 4% pe octombrie.

JVe vom preocupa de o cît mai bună deservire a curți-» 
părătorilor ; în acest scop vom efectua recepții severe 
pentru a nu se strecura produse de proastă calitate în 
unitățile noastre de desfacere.

In vederea descoperirii de noi resurse locale, vom în
tocmi un nomenclator de produse de larg consum, soliei-» 
tate de consumatori, comandînd fabricarea acestor obiecte 
de către întreprinderile din regiunea noastră.

In scopul măririi vitezei de circulație a mărfurilor din 
depozite, vom organiza, ori de cîte ori va fi nevoie, 
brigăzi de sprijinire a personalului de la depozite, astfel 
ca mărfurile sosite să fie puse în vînzare în cel mult 
24 ore.

Vom organiza 2 schimburi de experiență între brigăzile 
de bună deservire pentru extinderea experienței lor în de-» 
servirea conștiincioasă a oamenilor muncii.

IPROFIL — Măgura Codlei
Pînă la 30 octombrie vom da peste plan 130 bucăți 

caroserii și 130 cabine pentru autocamioane.
Vom realiza o creștere a productivității muncii de 15 %, 

peste sarcina planificata.
Vani realiza o reducere a prețului de cost de 0,30% față 

de sarcina planificată.
Prin folosirea largă a rezervelor interne, vom realiza 

economii în valoare de 200.000 lei.
In cadrul producției bunurilor de larg consum, vom pro

duce peste plan 300 bucăți noptiere, 600 bucăți scaune, 
1.000 bucăți taburete.

Cabinetul tehnic împreună cu cercul A.S.I.T. vor lansa 
6 teme de inovații și vor organiza un concurs pentru rezol
varea lor.

★
In întîmpinarea celui de al doilea Congres al Partidului 

Muncitoresc Romin și a celei de a 37-a aniversări a Marii 
Revoluții Socialiste din Octombrie, chemăm Pe toți mun
citorii, tehnicienii, inginerii și funcționarii întreprinderilor 
din întreaga țară să dezbată și să analizeze, în consfă
tuirile de producție, posibilitățile de ridicare la un nivel 
mai înalt a întrecerii socialiste, prin stabilirea de sar
cini reale și prin luarea de angajamente care să asigure 
îndeplinirea și depășirea acestor sarcini.

Să muncim și mai hotărît, dragi tovarăși, pentru îmbu
nătățirea activității de producție și gospodărești a în.re- 
prinderilor în care lucrăm, în așa fel îneît să putem 
raporta celui de al ll-lea Congres al partidului nostru 
drag un bilanț cît mai bogat de realizări. Să extindem 
în mod sistematic experiența înaintată a fruntașilor în pro
ducție, să folosim cu chibzuială materia primă și mate
rialele încredințate, realizînd însemnate economii, să asi
gurăm o mai bună folosire a utilajului și a timpului de 
lucru, să reducem necontenit prețul de cost al produselor 
și să ridicăm procentul produselor de calitate, să lărgim 
circulația mărfurilcr, să intensificăm schimbul da 
mărfuri dintre oraș și sat și să deservim cît mai civilizat 
pe oamenii muncii.

Să punem întreaga noastră capacitate și inițiativă crea
toare în slujba înfăptuirii politicii partidului — de ridicare 
necontenită a nivelului de trai, material și cultural a( 
oamenilor muncii de la orașe și sate 1
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Constructorii de viori
Cind omul luă vioara tn mină, cei din 

fur lăsară lucrul și-l priviră tntr-o tăcere 
încordată. Arcușul începu să lunece pe corzi 
șl mica odaie a atelierului se umplu de a- 
corduri melodioase. In mîini pricepute, ma
terialul lemnos fusese transformat, ’ după 
multă trudă, într-o vioară gingașă, cu su
nete minunate.

Intîmplarea aceasta s-a petrecut în anul 
1952, în atelierul de reparații el Fondului 
muzical din București. De atunci, construc
torii de viori s-au străduit 6ă facă tot mai 
multe viori cu o rezonantă mai bună, cu 
un ton mai deschis. Viorile pe care le-au 
lucrat cu migală, cu dăltijele de sculptură 
șl cu rîndeluțe mici, ieșeau din mîinile lor 
tot mai bune. Pe măsură ce au cîștigat ex
periență, constructorii de viori au îmbună
tățit procesul tehnologic. Iar vechiul atelier 
a făcut loc altuia, mai mare, care a devenit 
una din secțiile noii fabrici de instrumente 
muzicale „Doina11. Producția de viori din a- 
nul 1953 a crescut de zece ori fată de cea 
din anul 1952, iar producția realizată anul 
acesta, numai pînă la începutul lunii sep
tembrie, depășește cu aproape 30 la sută 
producția anului trecut. Tot mai multe or
chestre șl formații muzicale ale căminelor 
culturale din întreaga tară folosesc astăzi 
viorile „Doina".

La expoziția produselor întreprinderilor 
din Ministerul Culturii, vizitatorii poposesc 
multă vreme în fata standului de instru
mente muzicale, unde printre altele văd ro
dul începutului de dezvoltare a industriei 
romînești de viori.

La vînăioare de prepelițe
Magnetizat parcă de un bulgăre de pă- 

mînt din fața sa, cîinele se opri în miriștea 
de mei și rămase nemișcat. Vînătorul se 
opri și el. Iși prinse mai bine arma în 
mîini și strigă ciinelui:

— Pil, „Haiduc" I
Ca împins de un resort, „Haiduc" se nă

pusti.
O prepeliță care ciugulea boabe, de mei pe 

cîmp, zbură înfricoșată din miriște, s.ă-și 
găsească scăparea în ascunzișul lanului de 
porumb din apropiere. Dar împușcătura vînă. 
torului atent o prinse la jumătatea, drumu
lui și o doborî.

— Aport, „Haiduc" 1
Ascultător, cîinele se repezi într-acolo și 

se înapoie îndată cu prepelița. Mulțumit vî
nătorul o băgă în tolbă și strigă celorlalți 
tovarăși ai săi, care se aflau în altă parte 
a miriștei:

— încă una la mine. La voi ce mai e ?
Cei trei vînători sportivi — Sterian Ma

rinescu, de la Institutul de proiectări Teleco
municații, Ion Baciu de la „Plafar" și Ion Va- 
silescu de la fabrica „Vasile Roaită", conti- 
nuară sîmbătă după amiază vînătoarea pînă 
se însera. Apoi înoptară într-o colibă pe cîmp. 
A doua zi, duminică, dis-de-dimineață, vînă- 
torii porniră din nou la îndeletnicirea lor. 
In cîteva ore, pînă începură căldurile și pre
pelițele se adăpostiră în răcoarea lanului de 
porumb, vînătorii își dovediră iscusința de 
țintași și împușcară zeci de prepelițe. Ste
rian Marinescu răpuse și doi ereți.

Spre seară, cei trei vînători, pe care acest 
sport îi pasionează de abia de doi ani, se 
înapoiară la București cu tolbele pline de 
prepelițe. Asemenea ieșiri au organizat sîm
bătă și duminică zeci de vînători din Filiala 
de Vînătoare și Pescuit Sportiv a orașului 
București.

Citiți revistele sovietice!
Revista „LITERATURA SOVIETI

CĂ" publică operele cele mai de seamă 
ale scriitorilor sovietici. Apare în limba 
engleză, franceză, germană, poloneză și' 
spaniolă.

Abonamentele se primesc Ia toate o- 
ficiile poștale, prin factorii poștali și 
difuzorii voluntari din întreprinderi și 
institufii.

Spectacolele Ansam
blului de cîntece și 
dansuri al Armatei 
Populare Chineze de 
Eliberare, care a adus mesajul prietenesc 
al unui mare popor cu o străveche tradiție 
de cultură, — au constituit un deosebit 
eveniment în viața noastră artistică.

Cele două spectacole, atît de bine primite 
de numerosul public oare a asaltat stadio
nul Giulești, ne-au -înfățișat aspecte variate 
ale artei chineze, de la acelea ale vechii 
tradiții artistice populare, pînă la creațiile 
cele mai reprezentative aie artei noi din 
China de astăzi. Creat după modelul ansam
blurilor sovietice, Ansamblul de cîntece și 
dansuri al Armatei Populare Chineze de 
Eliberare este o expresie a sensibilității și 
năzuințelor maselor largi populare. In com
plexul vieții culturale a Chinei, Ansamblul 
artistic al Armatei Populare Chineze de 
Eliberare reprezintă un puternic instrument 
de educare artistică a maselor și totodată 
un important factor al legăturilor culturale 
ale poporului chinez cu celelalte țări din 
lagărul democratic.

Repertoriul atît de bogat șl de variat al 
Ansamblului — de la cîntecele folclorice și 
dramatizările tradiționale ale vechilor le
gende populare șl pînă la cîntecele chineze 
de astăzi sau acelea preluate din repertoriul
ansamblurilor similare din țările prietene, — 
semnifică aceste largi obiective artistice.

Alcătuit din peste 200 de persoane, An
samblul de cor șl orchestră ere o veche 
experiență și continuă tradiția diferitelor 
formații artistice ale Armatei Populare Chi
neze, făurită tn decursul îndelungatului răz
boi de eliberare.

Din bogatul repertoriu, programul spec
tacolului a cuprins vreo douăzeci de etn- 
tece și dansuri reprezentative șl pentru 
tendințele și pentru posibilitățile artistice 
ale ansamblului.

In cîntecele „Popoarele din lumea în
treagă sînt strîns unite", „Marșul Armptei 
Populare Chineze de Eliberare", și, mai 
ales, în „Zorile", Ansamblul ne-a dat o 
interpretare, care ne-a transmis emoția ar
tistică, deși adesea Instrumentația specifică 
muzicii populare chineze ne este atît de 
puțin familiară. Au urmat cîntecele „Imnul 
partizanilor păcii" de I. Ghirescu, „Cîntec 
despre Armata Sovietică" de Alexandrov, 
„Moscova-Pekin" de Muradell, din reperto
riul european. In mod deosebit subliniem in-

IN AJUTORUL COMITETELOR EXECUTIVE ALE SFATURILOR POPULARE

Pentru buna desfășurare a celei de a Ill-a sesiuni
In cursul celei de a doua jumătăți a lunii 

septembrie vor avea loc în întreaga țară se
siunile sfaturilor populare regionale, raionale 
și ale orașelor de subordonare regională.

Sesiunile constituie un eveniment deosebit 
în viața sfaturilor populare. Cu ocazia sesiu
nilor se analizează munca desfășurată de 
comitetele executive ale sfaturilor populare, 
se dezbat problemele cel© mai importante, 
6e iau măsuri și se trasează sarcini pen
tru munca de viitor a comitetelor executive, 
a comisiilor permanente și a deputaților. De 
asemenea, în cadrul sesiunilor deputății își 
îndeplinesc rolul lor de reprezentanți ai po
porului muncitor, participă direct la condu
cerea treburilor de stat, aduc cuvintul și 
propunerile alegătorilor și iau hotărîri pen
tru îmbunătățirea muncii sfaturilor populare 
și realizarea sarcinilor ce stau în fața aces
tora.

Analizînd sesiunile ținute pînă în prezent, 
trebuie spus că de ila alegerea noilor sfa
turi populare, organizarea și desfășurarea 
sesiunilor prezintă o îmbunătățire calitativă, 
participarea deputaților la sesiuni a devenit 
mai activă, nivelul la care se dezbat proble
mele este mai înalt, spiritul critic și autocri
tic mai dezvoltat.

Aceasta se datorește în mare parte faptu
lui că majoritatea comitetelor executive ale 
sfaturilor populare, fiind pătrunse de impor
tanța sesiunilor pentru ridicarea nivelului 
muncii sfaturilor populare și pentru traduce
rea în viață a Hotărîrilor partidului și guver
nului, au pregătit temeinic sesiunile, s-au 
preocupat îndeaproape de antrenarea depu
taților, au prezentat în sesiuni rapoarte do
cumentate și proiecte de hotărîri concrete.

Cu ocazia celei de a Il-a sesiuni a sfatu
rilor populare, unele comitete executive ale 
sfaturilor populare au folosit metode noi care 
este bine să intre în practica muncii de pre
gătire a sesiunilor. Așa de pildă, comitetele 
executive ale sfaturilor populare Craiova și 
Hunedoara au organizat colective de tehni
cieni și deputați care au studiat în diferite 
întreprinderi îndeplinirea planului de produc
ție, aducînd un aport de seamă la îmbogăți
rea materialului prezentat în sesiuni.

De asemenea, apreciind just rolul întîlniri- 
lor dintre deputați și cetățeni,. pentru ridi
carea nivelului dezbaterilor în sesiuni și pen
tru întărirea legăturilor cu masele, multe co
mitete executive ale. sfaturilor populare re
gionale (Timișoara, Pitești, Regiunea Auto
nomă Maghiară, etc), au organizat pe scară 
mai largă consfătuiri între deputați și ale
gători. Astfel, în Regiunea Autonomă Ma
ghiară au fost organizate 93 consfătuiri la 
care au participat peste 18.000 cetățeni și în 
care s-au discutat probleme privind campa
nia agricolă, asigurarea bazei furajere, pre
darea cotelor și achitarea impozitelor, etc.

Intîlnirile dintre deputați și alegători au 
creat oondiții ca sesiunea a Il-a a sfaturilor 
populare să se desiășoare la un nivel mai 
înalt, deputății avînd astfel posibilitatea să 
cunoască nemijlocit părerea alegătorilor, să 
participe activ la dezbaterea problemelor în 
sesiune și să facă propuneri concrete pentru 
îmbunătățirea muncii sfaturilor populare. A- 
ceasta a constituit totodată un stimulent 
pentru ca prezența deputaților în sesiuni să 
fie mai bună. (Regiunile Stalin 89 la sută, 
Baia Mare 89 la sută, Arad 86 la sută).

Prezentarea în sesiuni de rapoarte docu
mentate, pătrunse de spirit critic și autocri
tic, precum și cunoașterea problemelor de 
către deputați aii dat discuțiilor un caracter 
viu și interesant, ceea ce a contribuit la ri
dicarea nivelului sesiunii.

Trebuie însă arătat că unele comitete exe
cutive ale sfaturilor populare n-au dat aten
ția cuvenită pregătirii celei de a Il-a sesiuni 
a sfaturilor populare. îndeosebi s-a subapre
ciat aportul pe oare-1 pot aduce, comisiile 
permanente prin prezentarea de corapoarte 
asupra problemelor din ordinea de zi.

In unele regiuni (Iași, Bacău) ca urmare 

ARTA UNUI MARE POPOR
terpretarea dramaticu
lui cîntec „Eroii bi- 
ruiesc rîul Daduhe“ și, 

Andrei Tudor
mai cu seamă, expresia 
lirică, plină de poezie, din dmtecul popular 
„Murmurul pirîiașului".

Varietatea repertoriului și gama largă de 
posibilități a corului au fost demonstrate 
și în cîntecele executate de corul bărbă
tesc. „Gmtecul unui detașament de parti
zani" pătruns de intonații europene, și mai 
ales cintecul popular romînesc „A plecat 
Gheorghiță militar", au fost redate intr-o 
interpretare foarte expresivă și plină de 
poezie. Același lucru a fost arătat și de 
corul de femei în interpretarea cîntecului 
„Hei rup" de Mauriciu Vescan, a cîntecu
lui coreean nou „Cîntec despre primăvară" 
și „Să trăiască Mao-Țze-dun", străbătut 
de elemente folclorice din Asia Centrală.

Caracteristice pentru folclorul chinez au 
fost oîntecul popular din Șan-Si și aria din 
opera „Căsătoria lui Seao Er-hei", de 
Ma Re, executate de Su-Șen-lan, cu a- 
companiament de flaut. 

Dansul „Toba de infanterie"

a faptului că s-au organizat în mică măsură 
întîlniri între deputați și alegători, iar. ra
poartele prezentate n-au cuprins o analiză a- 
dîncă a situației, participarea la discuții a 
fost slabă. In alte regiuni ca de pildă în Ga
lați, ca urmare a aportului slab adus de 
deputați la discuții, hotărîrile luate au avut 
un caracter general, declarativ și n-au trasat 
sarcini concrete deputaților și comisiilor 
permanente.

Invățînd din părțile pozitive ca și din lip
surile avute în organizarea și desfășurarea 
sesiunilor trecute, comitetele executive ale 
sfaturilor populare trebuie să acorde o im
portanță deosebită bunei organizări a celei 
de a IlI-a sesiuni a sfaturilor populare.

★
Cea de a IlI-a sesiune a sfaturilor popu

lare regionale, raionale și ale orașelor de 
subordonare regională are o importanță deo
sebită prin problemele ce urmează să le dez
bată, ca și prin măsurile ce urmează să le 
ia pentru mobilizarea deputaților, activului 
și masei largi a oamenilor muncii de la 
orașe și sate pentru înfăptuirea Hotărîrilor 
partidului și guvernului.

Importanța acestei sesiuni este cu atît 
mai mare, atunci cînd știm că la baza tu
turor discuțiilor și hotărîrilor ce se vor lua 
stă un document de o asemenea însemnătate 
ca proiectul de Directive al celui de al II- 
lea Congres al partidului cu privire la dez
voltarea agriculturii în următorii 2—3 ani, 
elaborat de C.C. al P.M.R.

Majoritatea comitetelor executive ale sfa
turilor populare regionale au prevăzut la or
dinea de zl a sesiunii a IlI-a discutarea pre
gătirilor în vederea lucrărilor agricole de 
toamnă.

Dezbaterea acestei probleme în lumina 
proiectului de Directive, .precum și a învăță
mintelor trase din desfășurarea campaniei 
de vară, trebuie să contribuie la realizarea în 
cit mai bune condițiuni a însămînțărilor de 
toamnă, prin aplicarea pe scară largă a me
todelor agrotehnice înaintate, prin folosirea 
semințelor selecționate și prin efectuarea a- 
răturilor adînci pentru culturile de primăvară, 
asigurîndu-se astfel o creștere simțitoare a 
producției agricole.

Discutînd problema lucrărilor agricole de 
toamnă, sesiunile vor trebui să pună un ac
cent deosebit pe extinderea plantării pomi
lor și viilor, pe dezvoltarea bazei furajere, pe 
identificarea de noi suprafețe și punerea în 
valoare a tuturor terenurilor în conformitate 
cu însușirile pe care le au.

O atenție deosebită este necesar să fie 
acordată problemei întăririi și dezvoltării 
economico-organizatorice a gospodăriilor a- 
gricole colective, întovărășirilor, ca și muncii 
de lămurire în rîndurile țăranilor muncitori 
pentru crearea de noi întovărășiri și gos
podării agricole colective pe baza liberului 
consimțămînt al țăranilor muncitori. Totoda
tă, va trebui discutată desfășurarea unei 
intense munci de lămurire a țăranilor 
muncitori în vederea asocierii lor de bună 
voie în grupe oare își unesc total sau par
țial pe o perioadă mai lungă sau mai scurtă 
pămîntui și mijloacele de producție, pentru 
a munci în comun, a contracta în comun sau 
a folosi în comun mașinile agricole ale sta
tului.

In afară de problema lucrărilor agricole 
de toamnă, unele comitete executive ale sfa
turilor populare au propus să se dezbată în 
sesiuni diverse alte probleme cum ar fi: co
lectări și achiziții, aprovizionarea oamenilor 
muncii, analiza planului industriei locale, 
transportul materialului lemnos, etc. Toate 
acestea arată preocuparea sfaturilor populare 
pentru aplicarea în viață a Hotărîrilor ple
narei lărgite a C.C. al P.M.R. din august 
1953, în vederea ridicării nivelului de trai 
al oamenilor muncii.

Discutînd problema colectărilor și a achizi
țiilor în cadrul sesiunilor, va trebui să se

Solistul Lou Țian- 
gui, laureat al celui 
de aii IV-lea Festival 
Mondial al Tineretului

șl Studenților, s-a remarcat prin vocea sa 
de tenor puternică șl bine timbrată, în in
terpretarea ariei „Una furtiva lagrima" din 
opera „Elixirul dragostei" de Donizetti, 
iar, în cîntecul popular mongol — una din
tre cele mai frumoase piese din program,— 
ne-a dăruit o interpretare plină de noblețe 
și poezie.

Alte numere ale programului au fost con
sacrate dansului.

Dansul uigur „Sabai", ritmat cu tamburina 
și cu loviturile unui cerc de fier, a fost exe
cutat de dansatoarea Zohara. Acest dans mi
nunat ca și „O nuntă, la Miao" au arătat 
specificul artei coregrafice chineze populare 
din două regiuni deosebite.

Dansurile de colectiv „Toba de Infanterie" 
și „Cavaleriștii din Tibet" sînt tablouri co
regrafice pline de dinamism, bazate pe u-

accentueze asupra sarcinilor ce revin de
putaților de a fi exemplu personal și de a 
mobiliza alegătorii din circumscripția lor 
electorală pentru predarea integrală șl la 
termen a obligațiilor către stat.

In ce privește aprovizionarea pentru iarnă 
a oamenilor muncii din orașe și centre mun
citorești, sfaturile populare reunite în se
siune au datoria să hotărască măsurile or
ganizatorice necesare pentru asigurarea a- 
provizionării populației cu cartofi și zarza
vaturi, depozitarea produselor în bune con
dițiuni, etc. trasînd în acest scop sarcini 
concrete comitetelor executive, deputaților și 
dînd spre studiu comisiilor permanente pro
bleme în legătură cu buna organizare a a- 
provizionării.

In scopul îmbunătățirii organizării și des
fășurării sesiunii a IlI-a și pentru o analiză 
mai temeinică a problemelor ce urmează a 
se dezbate în cadrul acesteia, este bine ca 
în perioada de pregătire a sesiunii, comite
tele executive ale sfaturilor populare să an
treneze comisiile permanente agricole, de 
colectări, comerț și cooperație și colective for
mate din deputați și tehnicieni cunoscători ai 
problemelor, pentru a studia pe teren și a 
prezenta propuneri concrete în lumina proiec
tului de Directive pe baza condițiilor exis
tente și specificului regiunii respective.

Un sprijin deosebit va trebui acordat de
putaților pentru a organiza pe scară largă 
consfătuiri cu alegătorii în cadrul circum
scripțiilor electorale în jurul problemelor ce 
urmează a se dezbate în sesiune. In acest 
scop, deputății vor trebui sprijiniți să cu
noască temeinic problemele muncii sfaturilor 
populare, sarcinile ce revin sfaturilor popu
lare în perioada actuală.

Temeinica organizare a consfătuirilor din
tre deputați și alegători va da posibilitatea 
ca deputății să prezinte în sesiune propuneri 
venite din masă, să participe activ la discu
tarea problemelor ce se dezbat, asigurîndu-se 
astfel desfășurarea sesiunilor la un nivel cît 
mai înalt.

Pentru ca sesiunile să se desfășoare cît 
mai viu, este necesar ca deputății să fie sti
mulați să facă interpelări, comitetele execu
tive urmînd a da răspunsuri concrete fie 
imediat, fie în scris la problemele ridicate.

O deosebită atentie trebuie acordată hotă- 
rîriloir ce se vor lua în sesiuni. De felul cum 
sînt luate hotărîrile, de măsurile concrete 
prevăzute în cadrul acestora, precum și de 
antrenarea în aplicarea acestora a 4eputați- 
lor, comisiilor permanente și a maselor largi 
populare, depinde realizarea sarcinilor ce 
stau în fața sfaturilor populare.

După desfășurarea sesiunilor, comitetele 
executive ale sfaturilor populare au datoria 
să sprijine comisiile permanente să țină șe
dințe în care să dezbată hotărîrile luate în 
sesiune și să-și întregească planul de muncă 
cu problemele prevăzute în cadrul acestora 

Pregătirea și desfășurarea celei de a IlI-a 
sesiuni a sfaturilor populare regionale, ra
ionale și ale orașelor de subordonare regio
nală constituie un prilej deosebit pentru an
trenarea în muncă a deputaților, a co
misiilor permanente, a comisiilor de femei, 
pentru mobilizarea unui larg activ de 
oameni ai muncii. Numai așa se poate a- 
sigura realizarea cu succes a sarcinilor mari 
care stau in fața sfaturilor populare, întărin- 
du-se totodată legătura sfaturilor populare 
cu masele.

Cea de-a IilI-a sesiune a sfaturilor popu
lare regionale, raionale și ale orașelor de 
subordonare regională trebuie să deter
mine un puternic avînt în munca sfa
turilor populare, pentru transpunerea în viață 
a sarcinilor izvorîte din Hotărîrile partidului 
și guvernului în scopul ridicării continue a 
nivelului de trai material și cultural al celor 
ce muncesc la orașe și sate.

C. BENIȘ

nele elemente de 
dans popular, iar „Os
tașii în repaus" preluat 
din repertoriul Ansam

blului Armatei Sovietice, a fost de ase
menea o vie și expresivă prezentare coregra
fică.

In execuția acestor dansuri, dansatorii au 
vădit nu numai o tehnică excelentă, dar și 
o deosebită precizie și siguranță în realiza
rea figurilor colective.

Opera populară tradițională „Regele mai
muțelor își procură armele din palatul rege- 
ilui-dragon’1, cu care s-a încheiat specta
colul, a constituit o piesă reprezentativă pen- 
tru arta populară chineză. Intr-adevăr a- 
ceastă operă, prin laconismul ei, prin eco
nomia de mijloace, amintește de desenul 
chinezesc, concentrat în esența oîtorva linii, 
sau de acele bogate imagini poetice filtrate 
în 2—3 versuri aforistice.

Artă de sinteză, acest gen de operă popu
lară cuprinde mișcarea, culoarea, sunetul și 
cuvântul — dar reduse la esențial.

Decorul este sugerat prin simboluri. Apa 
este sugerată, astfel, prin niște panglici al
bastre care unduiesc; valurile printr-un 
steag mare albastru, care face imense vo
lute în aer. Mișcările, de asemenea, au acea 
concentrație esențială care este exprimată 
printr-un simplu gest 6au printr-o uluitoare 
acrobație, de un mare potențial dinamic.
Sunetul este și el Tedus la o expresie sim
plă și concentrată. Opera nu este acompa
niată de muzică, ci de zgomote, care prin 
ritmul lor sînt organizate într-o expresie 
perfect adecuată acțiunii. Cuvîntul este de 
asemenea limitat la strictul necesaj, înoît 
uneori apare ca o interjecție.

Din aceste elemente atît de simple, dar 
mînuite cu o uimitoare dexteritate, artiș
tii chinezi au redat în „Regele maimuțe
lor își procură armele din palatul regelui- 
dragon", o întreagă poveste de o sugesti
vitate și o forță de evocare plastică neîn- 
tlîlnite. Acest tablou a demonstrat și rafi
namentul artei chineze și interesul cu care 
artiștii de astăzi păstrează șl dezvoltă cele 
mai bune tradiții creatoare ale poporului 
lor.

Aducînd mesajul artistic al popo ului 
chinez, Ansamblul de cîntece și dansuri al 
Armatei Populare Chineze de Eliberare ne a 
arătat prin spectacolele lui și aspectele tra
diționale, și cele de astăzi, aile unei arte cu 
adevărat populare, atît prin sursele ei de 
inspirație cît și prin larga ei destinație

LA FABRICA DE ZAHĂR DIN ROMAN

In curînd fabricile de zahăr din țară vor începe campania de prelucrare a sfeclei 
de zahăr. Pentru a asigura continuitatea procesului de producție, colectivele de 
muncă din aceste fabrici au dus o susținută acțiune de reparare a utilajului. La 
fabrica de zahăr din Roman se face ultima revizuire a utilajului.

In clișeu : Un aspect din sala de fierbere a zahărului de la fabrica de zahăr 
din Roman. Foto: agerpres

20 tone de alabastruX

Vremea se înrăutățea mereu. Nori negri 
șl apăsători pluteau în înaltul cerului. Dru
murile deveniseră impracticabile. Apele um
flate ale rîului Arieș rupseseră podul.

In carierele întreprinderii „Arieșul" din 
Turda munca se desfășura în condiții tot 
mai grele.

★
In acele zile sosise a nouă comandă. 

Era nevoie de 20 tone alabastru de ipsos 
pentru sculptori. Podul rupt, drumurile în
glodate, făceau aproape imposibilă executa
rea comenzii primite. In galerii se pătrun
dea anevoie.

Muncitorii de la „Arieșul", trecînd peste 
toate piedicile, s-au apucat serios de treabă. 
In galerii, minerii desprindeau ou sete bolo
vanii grei. Conducătorii de tractoare se căz
neau să transporte prin apă materialul aș
teptat de sculptori. Apoi, pe mici ambarca
țiuni, alabastrul era trecut peste rîu. In 
frunte cu directorul lor, muncitorii au lup
tat pînă ce comanda a fost executată.

La capătul acestor strădanii, două vagoane 
de cale ferată duceau la București încărcă
tura mult așteptată de artiștii plastici: 20 
tone de alabastru.

—--------------------- --- FOIL

Operațiunile
Contabilul întreprinderii era nedumerit.
— La dosar nu este nici un fel de do

cument și cu toate astea banca ne-a di
minuat contul cu suma de 13.700 lei.

Cum a ajuns la banca din Ineu au 
și început discuțiile:

— Tovarășe Ștefănescu s-a făcut o 
greșală !

— Nu se poate, tovarășe!... Noi lu
crăm cu precizie matematică.

Și inspectorul Ștefănescu care se ocupă 
la banca din Ineu cu problemele de in
vestiții începu să-l lămurească:

— Sunla asta reprezintă valoarea mo
tocicletei.

— Dar n-am primit-o!
— O s-o primiți. A ajuns la Arad.
— Dar nici documente n-avem.
— Nici nu-i nevoie. Există dispoziția 

categorică: „întreprinderea „23 August" 
plătește".

— Fără documente ?
— Fără.
— Nu sîntem de acord.
— Vă privește. Noi am operat în Cont 

așa cum ani primit dispoziție.
— Care dispoziție ? De unde ?
— Asta nu te interesează. Operațiunile 

sînt secrete.

O motocicletă pusese pe foc o armată 
întreagă de oameni.

întreprinderea „23 August*  din Ineu o 
prevăzuse în planul de investiții împreu
nă cu un tractor rutier cu remorcă și 
alte mașini de care avea nevoie.

După vreo două luni de zile a sosit 
tractorul, dar fără remorcă.

Au mai trecut încă vreo trei luni dar 
nici vorbă despre motocicletă.

îngrijorați, oamenii urmăreau mal fie
care tren care venea la Ineu. Au început 
să se intereseze la sfatul popular regio
nal:

— Cînd primim motocicleta?
— Aveți răbdare că trebuie să apară.
După multe așteptări, la începutul lunii 

iunie a apărut. Nu motocicleta, ci suma 
de 13.700 lei în extrasul de pe contul de 
la bancă cu care a fost diminuat contul 
întreprinderii.

In zadar a căutat contabilul să găsea
scă urma documentelor. Inspectorul Ște
fănescu păstrează doar secretul operațiu
nilor ca pe ochii din cap...

-k
Și totuși motocicleta exista. Ajunsese pe 

mina unor oameni care s-au gîndit că 
n-ar strica să o oprească la Arad. Tov. 
Remus Lucian, vicepreședinte al comite
tului executiv orășenesc Arad, a umblat... 
la cutia de viteză, a pus „benzină" la mo
tor și i-a schimbat direcția.

In loc de „23 August", pe repartiția mo
tocicletei a apărut „Sfatul popular oră
șenesc Arad".

Pînă aci lucrurile s-au „aranjat*  de 
minune. La plată însă a survenit o mică 
încurcătură. Sfatul popular orășenesc A- 
rad n-are fonduri prevăzute în plan și 
nu poate să plătească; sfatul regional nici 
vorbă, iar banca nu vroia să știe de ni
mic: cerea bani.

Au început să sune telefoanele. De la 
bancă la sfatul orășenesc, de la sfatul

Trecuseră de la data expedierii comenzii 
cîteva săptămîni.

Intr-o zi, înainte de lăsarea lucrului, la 
„Arieșul" se anunță o ședință fulger. Nimeni 
nu știa care va fi obiectul ei. Muncitorii au 
aflat aibia mai tîrziu, după ce directorul în
cepu să citească: „Uniunea Artiștilor Plas
tici din R.P.R. și Fondul Plastic vă trans
mit cele mai călduroase mulțumiri pentru 
eforturile depuse. Ajutorul vostru, dat în- 
tr-un moment greu, cînd aveam mare ne
voie de material, ne-a fost de mare folos. 
Vom plămădi din el noi lucrări, care să 
ilustreze victoriile dobîndite de clasa mun
citoare".

Ne mulțumesc sculptorii 1 își spuneau 
minerii. In ochii lor se citeau satisfacția da
toriei împlinite, bucuria că prin eforturile 
lor au ajutat pe artiștii plastici să-și poată 
duce munca fără întrerupere. Au urmat dis
cuții, angajamente. Cu toții s-au angajat că 
vor da produse mai multe, de mai bună ca
litate.

Povestea celor 20 tone de alabastru e o 
poveste simplă. Ea este o pildă vie despre 
felul cum clasa muncitoare înțelege să spri
jine artiștii ei.

F. BRATU

ETON ---------------------------

sînt... secrete!
orășenesc la regiune și de aci iar la 
bancă.

— Tovarășe, cine plătește ?
— Aveți răbdare, că aranjăm noi.
S-au organizat ședințe, consfătuiri, dis

cuții, dar în zadar. Trebuia neapărat un 
inovator în probleme financiare care să 
acopere o plată ilegală cu documente „le
gale".

Se părea că încercările vor da greș dar 
mai sînt pe lume și oameni „cumsecade".

Tovarășii de la comitetul executiv oră
șenesc Arad au alergat disperați la bancă.

— Ajută-ne tovarășe Chebeleul Vom fi 
recunoscători. Nu s-ar putea...

Un om mai de treabă ca inspectorul 
Chebeleu de la Banca de Credit și Investi
ții Arad, mai greu să găsești.

— Las’ pe mine fraților, că nu sînt de 
ieri în bancă.

Și dintr-o smucitură de condei a lim
pezit pe loc.

Pe dosul1 cererii de plată s-au așternut 
cuvintele: „plata se va face de întreprinde
rea „23 August" din Ineu care are valoa
re de plăti". Semnează inspector Chebe
leu.

Cererea de plată încondeiată pe dos șl 
pe față a ajuns cu primul tren la banca 
din Ineu. Aci, alți oameni „cumse
cade" ca tov. Ștefănescu n-au mai întoc
mit unele forme „birocratice" să afișeze 
cererea de plată și să trimită factura la 
plătitor cum scrie in instrucțiuni și au o- 
perat în contul întreprinderii valoarea 
respectivă.

Să încerce careva să afle cum s-a lu
crat. Nici vorbă. Operațiunile sînt secrete.

Și astfel, sfatul popitlar orășenesc Arad 
folosește de 3 luni de zile ca proprietar o 
motocicletă pe care n-a prevăzut-o în plan 
și nu poate s-o plătească.

— Oi n-avem, brinză mîncăm — cum 
s-ar spune.

Iar întreprinderea „23 August" din Ineu 
la rîndul ei a plătit o sumă din cont fără 
să primească ceva tn schimb.

Ce nu se face cu oameni „cumsecade". 
Unii care schimbă repartițiile, alții care 
se amestecă fără rost în activitatea între
prinderilor, iar alții ca cei de la Banca 
de Credit și Investiții Arad care înlocuiesc 
controlul prin leu cu dispoziții șl jonglerii.

Cei mai „cumsecade" dintre toți s-au 
dovedit a fi tovarășii din secția de in
dustrie locală a comitetului executiv re
gional care închid ochii și nu văd nimic 
cînd e vorba să sprijine întreprinderile 
subordonate.

Așa oameni mai zic șl eu. Să cauți cu 
luminarea și nu găsești mulți.

Și cînd te gîndești că ar putea apare 
niște oameni mai puțin „cumsecade" de 
la serviciul regional de control și anche
te sau de la Ministerul de Finanțe care 
să afle totul, să tragă la răspundere 
pe cei care sînt prea „cumsecade*  și 
schimbă repartițiile, dau dispoziții sau lp 
execută într-un fel original.. Poți să știi?. 
S-ar putea întîmpla și asta.

I. COJOCARU 
corespondentul „Romîniei libere*  

în regiunea Arad



A început însămînțarea 
griului de toamnă

GALAȚI (de la corespondentul fiostru). 
Membrii gospodăriei Agricole colective din 
comuna Pechea, raionul Galați, au fost prin
tre primii care au terminat muncile agricole 
de veră. Acest lucru le-a dat posibilitatea, 
să execute la timp dezmiriștitui, pregătind 
astfel condițiile necesare pentru Msămînță- 
ri'le de toamnă.

Brigada 14 de tractoare de il.a S.M.T. Va
meș a executat la timp și arăturile adinei 
pentru însămînțări. Sub Conducerea șefului 
de brigadă Dumitru Dumitriu, tractoriștii 
Radu Codrescu, Dumitru Tăpăloagă și 
Gheorghe Apetroaiei au făcut lucrări de bu
nă calitate. Zilele acestea, colectiviștii din 
Pechea au început primii pe raion însămîn- 
țatul griului de toamnă. Ei au însămînțat 
în primele zile 118 ha. cu grîu.

Ansamblul de cîntece și dansuri 
al Armatei Populare Chineze 

de Eliberare la Timișoara
TIMIȘOARA 14 (Agerpres). —
Marți după amiază, Ansamblul de cîntece 

și dansuri al Armatei Populare Chineze de 
Eliberare, condus de generalul Cen I, a sosit 
în orașul Timișoara unde va prezenta o se
rie de spectacole.

Oamenii muncii din Timișoara au făcut 
oaspeților o entuziastă primire.

In cursul zilei oaspeții au vizitat orașul.
Seara, la parcul de cultură și odihnă „Ște

fan Plavăț", artiștii chinezi au prezentat un 
frumos spectacol la care au asistat mii de 
spectatori. Publicul timișorean a făcut o 
caldă manifestare de prietenie solilor artei 
chineze.

—s—

Concert al artiștilor sovietici
Orchestra simfonică a Filarmonicii de Stat 

din Capitală dirijată de Niazi, maestru eme
rit al artei din R.S.S. Azerbaidjană, laureat 
al Premiului Stalin, a dat marți seara în 
sala Ateneului R.P.R, un concert simfonic 
extraordinar cu concursul soliștilor sovietici 
Iulian Sitkovețki, laureat al Concursului Uni
onal și al Concursurilor Internaționale de la 
Varșovia și Praga, vioară și Rudolf Barșai, 
laureat al Concursului Internațional de la 
Budapesta, violă.

Din program au făcut parte: Simfonia a 
4-a de Ceaikovski, Concertul pentru violă 
șl orchestră de Handoșkln, solist Rudolf 
Barșai, Rondo capricioso pentru vioară și 
orchestră , de Saint Saens, solist Iulian Sit
kovețki, și Uvertura fantezie Romeo și Ju- 
lieta de Ceaikovski.

Concertul a fost primit cu multă căldură 
de publicul bucureștean.

Informații
Duminică seară s-au reîntors în Capitală 

tovarășii Constantin Mateescu, președintele 
Centrocoop-ului, Ana Lungu, Ion Țubic și 
Marin Roban, membri ai delegației Centro- 
coop din R.P.R. care a participat la cel de 
al 19-lea Congres al Alianței Cooperatiste 
Internaționale, la Congresul Ghildei Interna
ționale a femeilor cooperatoare și la lucră
rile conferințelor internaționale cooperatiste 
de presă și învățămînt care au avut loc în
tre 1—9 septembrie la Paris.

★
Marți Ia amiază, a sosit în Capitală, o de

legație de muncitori constructori navali din 
Danemarca, care vor vizita țara noastră la 
invitația Consiliului Central al Sindicatelor.

Delegația este alcătuită din John Edvin 
Johannesson, Einar Sigurt Jenson, Georg 
Peter Thorvald Ibsen, Harold Anker Hansen, 
Age Gudmand Bror Janasson.

Pe aeroportul Băneasa oaspeții au fost 
întîmpinați la sosire de tov. Martin Covaci, 
președintele C.C. al Sindicatului muncitori
lor din industria metalurgică Șl a construc
țiilor de mașini și de numeroși activiști.

(Agerpres).

PRIN AȘEZĂRILE CIANGĂILOR
— De aici — ne-ia spus însoțitorul nostru 

arătînd spre valea îngustă din față — începe 
pămîntul denumit de mult ,,pămîntul ceangăi
lor". Locuri pitorești șj interesante I

Părăsirăm înainte cu cîteva minute satul 
Frumoasa-Ciuc. Drumul de serpentină ne duce 
spre vîrful muntelui acoperit cu pășuni verzi, 
presărate cu crîngurl de brazi. Pe smaragdul 
verde al pășunilor, picăturile de rouă sclipeau 
în razele soarelui de dimineață ca un covor 
de pietre nestemate. De jos, din vale se auzea 
susurul Trotușului, ale cărui ape sprințare 
săreau de pe pietre la vale. In depărtare, un
duiau valuri după valuri, munții acoperiți cu 
pășunea de’ smaragd și crîngurl de molizi. Pe 
âioouri, pășunile erau tărcate de cirezi de vaci, 
ce pășteau în liniște. Doar clinchetul tălăngi
lor se mai auzea din clnd în cînd, în depăr
tare. Drumul în serpentină făcea cotituri ca
pricioase : cînd ne apropiam de vîrfurile se- 
mețe, cînd ne coboram în apropierea Trotușului 
6usurînd. La o răspîntie a șoselei, pe un 
drum de care, l-am întîlnit pe primul ciangău. 
Era îmbrăcat î,n portul frumos al țănan'lor din 
Moldova. L-am salutat. Așa l-am cunoscut pe 
deputatul Istvan Tatar, ciangău de prin păr
țile Luncilor (comunele Lunca de Sus și 
Lunca de Jos).

Mergînd pe drum împreună, Istvan Ta
tar ne-a povestit despre viața ciangăilor de 
demult și cea de acum...

Istvan Tatar ne vorbea cu căldură, în timp 
ce ne conducea pe cărarea din pădure. Ne po
vesti că a fost ales ca deputat în sfatul popu. 
Iar din Lunca de Sus. Crangăi*  și-au ales 
dregătorii treburilor obștești din rîndurile lor. 
Acum deputatul celor din Lunca de Sus ,6e 
duce la stîna cooperatistă din însărcinarea 
alegătorilor, oa să vadă cum sînt îngrijite 
bile.

Am ajuns la stînă după un urcuș obositor. 
Cu toate acestea pe fața lui Istvan Tatar nu 
se prea observa acest lucru. Oamenii de 
pe aici sînt obișnuiți să urce munții. întreaga 
lor existență este legată de pășuni și pădurile 
de brazi. Creșterea animalelor și munca în pă
dure sînt preocupările principale ale ciangăi
lor. Am aflat la stînă, din gura baciului, un 
om înalt cu fața rumenă și plină de sănătate, 
multe lucruri despre sporirea veniturilor cian
găilor. înainte cu șase ani doar 1000 de oi a- 
veau cei din Lunca de Sus. Acum au 2800 și 
aproiape toate sînt la stîna cooperatistă.

— înainte cu zece ani prin părțile noastre 
nu erau o! țigăl. Acum o treime din ele sînt 
țigăî și numărul lor crește an de an — ne în
credințează baciul cu multă convingere în glas, 
Pentru a ne convinge pe deplin scoase din 
șubă un carnet cu scoarțe tari în care toate 
acestea erau trecute „negru pe alb". Pe baci 
îl cheamă Gyorgy Tanko și s-a reîntors nu 
de mult din armată. Acolo a învățat el să 
scrie și să citească. Ba a mai urmat și un 
curs de zootehniști. El este acum responsabilul 
stației de montă artificială.

Deputatul Istvan Tatar ne informează apoi 
despre numărul mare de oi de la stîna coope
ratistă. Cei din Lunca de Sus au înțeles avan
tajele stînelof cooperatiste; l-au lămurit peoa- 
meni, comuniștii și deputății. Le-au arătat 
avantajele: nu trebuie să plătească taxa 
de pășuna.t, nu se mai îngrijește gospodarul 
de ciobani, sînt pășunate și oile sterpe fără 
plată. $< capătă tot ce 11 se cuvine după oi, 
la timp și fără tărăgănelL Conducerea coope
rativei păzește cu strășnicie interesele coope
ratorilor. Văzînd buna pildă a cooperativei, 
mereu aprovizionată cu mai multe mărfuri, 
cel din Lunca de. Sus au început să vorbească
B.nul  acesta despre înființarea unei întovără
șiri pentru creșterea în comun a animalelor.

La despărțire, deputatul care a rămas la 
stînă, ne-a spus după ce ne-am dat binețe:

— La toamnă, poate, stîna cooperativei se 
va numi stîna întovărășirii. Asta vor mai 
mulțl oameni de la noi...

...I-am întîlnit în fața sfatului popular din 
Lunca de Sus. Ședeau pe bancă, alături buni
cul și nepotul, în fața gazetei cetățenești. Băia
tul citea cjj voce tare un articol din 
gazetă. „Țăranh muncitori din Lunca 
de Sus își îndeplinesc cu drag înda
toririle patriotice. Pe primele șapte Iun 
ale anului, planul de predare a cotelo- de 
carne a fost îndeplinit cu 111 la sută, la lap
tele de vacă ou 140 la sută, far la laptele d? 
oaie cu 104 la sută pe întregul an. Cinste ță
ranilor muncitori fruntași Tanko Lukacs, Ka 
racsony Istvan, Ta.nko Peter...”.

Bătrînul îl opri pe nepot din citit :.
— Cum scrie acolo ? Tanko Peter? Mă laudă, 

adicătelea și pe mine? Cei din Lunca de Sus 
musai să fie în frunte.

Ne observară amîndoi abia acum... Moș 
Tanko Peter nu se fistici ci.șl continuă glodu
rile. Apoi ne spuse:

— Vorbeam despre plata îndatoririlor către 
stat. Cei din Lunca de Sus musai să fie în 
frutitil Știi de ce? Noi nu uităm — și adu 
nîndu-și amintirile moș Peter continuă încet 
să istorisească...

Acum zece ani s-a născut și băiatul aista, 
nepotul meu... Era vară, ca acum. Oamenii 
aveau oa și în alți ani vitele la stîne, sus 
pe munte... Deodată se auziră dinspre Gh!- 
meș bubuituri de tunuri... Satul fusese nă
pădit de mașinile sure ale armatei hitlerîste. 
Erau sper'ați rău hitleriștli. Dar în fugă mai 
făceau jafuri. Au prădat multe oase, au chi
nuit oamenii. Cîte nelegiuiri au făcut ei a- 
tunci nu le pot uita oamenii din Lunca de 
Sus.

— Nu uităm — spuse întru ttrz.lu moș Pe
ter, mîngîind părul bălai al nepoțelului. El nu 
a văzut încă nimic din urgia de atunci și cea 
de demult, el a fost eliberat cînd avea doar 
trei săptămîni.

Șl bătrînul, în timp ce tot mîngîia capul ne
potului 6ău, se uita cu ochi’ 6.ăî sen’ni spre 
răsărit, pe unde curge șopotind Trotușul la 
vale. De acolo au venit eliberatorii, eroicii 
ostași sovietici.

★
De atunci s-a schimbat și viața ciangăilor. 

Ferenczi Fere-ncz, președintele sfatului populat 
din Lunca de Sus, ne-ia călăuzit prin sat ară- 
tîndu-ne cu mîndrie înfăptuirile din ultimii 
ani. Aproape de sediul sfatului popular, într-o 
curte plină de flori și pom' tineri, se înalță 
o școală nouă. Intr-o uliță ce duce în sus pe 
valea unul pîrtu de munte, e a doua școală 
nouă. Ambele au fost ridicate în ultimii trei 
ani. Aici învață copiii celor d'n Lunca de Sus 
și învață chiar și cei mal vîrstnicl. Doar au 
căpătat lumina cărții mai bine de 300 de oa
meni în trei an' de zile. Ne-amal spus pre
ședintele că la Lunca de Jos anul trecut au 
fost terminate alte două școli noi.

Cînd am revenit în centrul comunei am vi
zitat și căminul cultural. Și acesta-i nou, clă
dit prin muncă obștească de către ciangăi. E' 
îi spun „centrul lumini'". Cărțile din biblio
tecă sînt citite de sute de săteni, cioban', ță 
răni muncitor.'. Corul, echipa de dans, și Cea 
de teatru, au luat ființă anul trecut în vară. 
Acum sînt însă de trei ori tnai mulți oameni 
în aceste echipe culturale.

Există și dispensar în satul ciangăilor. Ală
turi e staționar, un adevărat m'c spital la 
țară. Pe frontispiciul casei de naștere am cit’t 
data fondării : „Anul 1951". tar în condica 
acestei instituții, cu toiul nouă pentru o așe
zare îndepărtată de murite, am citit numărul 
de înregistrare: 458. Aproape o jumătate de 
mie de tinere vlăstare de ciangăi au văzut lu
mina z'lei în aceste încăperi curate și lumi
noase ale casei de nașteri. Al 458-lea vlăs
tar e un băiețel zdravăn, de peste 4 kg. 
Mama fericită, zîmbește alintîndu-și pruncul 
cu dragoste. E femeia unui cioban simplu, 
care s-a născut poete sus la stînă înainte 
cu două-trei decenii... Multe s-au schimbat în 
viața ciangăilor, în anii puterii populare.

V. KONYA 
corespondentul „Romtniel libere" 
în Regiunea Autonomă Maghiară

„Sărbătoarea recoltei”
In satele și comunele tării noastre, în 

care au fost obținute recolte bogate, se va 
organiza în acest an, în perioada septem
brie — 15 octombrie, „Sărbătoarea recoltei". 
Această manifestare, la care își vor da con
tribuția căminele culturale, casele de Citit, 
colțurile roșii, va constitui Un prilej de 
popularizare a realizărilor deosebite obținute 
de fruntașii recoltelor bogate și de extin
dere a metodelor agrotehnice înaintate.

„Sărbătoarea recoltei" va fi însoțită de o 
bogată activitate cultural-educativă pentru 
popularizarea și dezbaterea de către oamenii 
muncii din agricultură a proiectului C.C. al 
P.M.R. în legătură cu Directivele Congresu
lui al II-lea al Partidului cu privire la dez
voltarea agriculturii în următorii 2—3 ani, 
pentru mobilizarea țărănimii muncitoare în 
vederea obținerii de recolte din ce în ce mai 
bogate.

In reședințele de raioane în care au fost 
obținute recolte bogate ca și în unele că
mine culturale sătești se vor organiza ex
poziții agricole care vor oglindi rezultatele 
locale obținute în lupta pentru recolte îm
belșugate. Totodată, cooperativele sătești 
vor desface sortimente variate de mărfuri.

La „Sărbătoarea recoltei" vor fi invitați 
țărani muncitori din comunele și satele în
vecinate unde nu se organizează această 
sărbătoare precum și muncitorii de la 
S.M.T.-urile care au efectuat lucrările agri
cole în localitatea respectivă. (Agerpres).

Din sălile de judecată
De curînd, a fost judecat la Oradea proce

sul intentat de către fabrica de produse lac
tate din acest oraș împotriva lui Iosif Ma
ghiari și Stela Maghiari, foști funcționari ai 
fabricii.

Cei doi funcționari necinstiți, profitînd de 
lipsa de vigilență a conducerii fabricii și a 
organelor de control, au reușit — prin re
petate falsuri — să sustragă importante su
me de bani, aducînd mari prejudicii atît în
treprinderii cît și cantinei muncitorești. .

Pentru faptele lor, cei doi inculpați au 
fost condamnați la 10 ani închisoare corec
țională, iar Tribunalul regional Oradea a 
confirmat sentința.

★
Tribunalul Popular el raionului Vîrtoa- 

pele a condamnat pentru delapidare pe Du
mitru Chimia la cinci ani muncă silniică și 
patru ani degradare civică și pe Grigore 
Călin la trei ani închisoare corecțională. a- 
mîndoi foști în serviciu la oficiul P.T.T.R. 
Vîrtoapele.

In cursul procesului s-a dovedit că Du
mitru Chima, în calitatea pe care a avut-o 
de diriginte al oficiului, și-a însușit mari 
sume din banii pe care-i manipula: Pentru 
a acoperi sumele delapidate, el a încredin-. 
țat lui Grigore Călin, fost factor poștal, 
chitanțiere false, cu Care s-au încasat sume 
de bani de Ia diferite instituții și întreprin
deri. In loc sa fie expediați prin oficiul 
P.T.T.R., banii aceștia erau însușiți de către 
Dumitru Chima. La verificarea făcută s-a 
constatat o lipsă în gestiune de 24.659,67 lei. 
Dumitru Chima a recurs și la alte mano
pere frauduloase, dovedite în cursul proce
sului.

Tribunalul regional București a confir
mat sentința condamnării delapidatorilor.

★
De curînd, Tribunalul Popular al raionu

lui Alexandria a judecat procesul lui Ion 
N. Dragnea din comuna Răsuceni. Avînd 
funcția de gestionar la cooperativa din co
mună. Ion N. Dragnea și-a însușit mărfuri 
și bani în valoare de 8.849 lei și, pentru a 
justifica lipsurile, a înscenat spargerea ma
gazinului. Cercetările făcute i-au dovedit 
însă vinovăția, cu prilejul percheziției fă
cută la domiciliul inculpatului găsindu-se o 
parte din mărfurile sustrase.

Tribunalul Popular al raionului Alexan
dria a condamnat pe gestionarul hoț la pa- 

«tru ani închisoare corecțională și l-a obli
gat să plătească cooperativei din Răsuceni 
suma de lei 8.849, Tribunalul regional 
București a respins recursul ca nefondat, 
astfel că sentința a rămas definitivă.

Deschiderea sesiunii
Biroului Consiliului Mondial al Păcii

VIENA 14 (Agerpres).—TASS transmite:
Biroul Consiliului Mondial al Păcii a dat 

publicității la 13 septembrie, următorul comu
nicat :

La 13 septembrie s-a deschis la Viene se
siunea Biroului Consiliului Mondial al Păcii. 
La lucrările sesiunii participă numeroși in

Cuvîntarea rostită de Palmiro Togliatti
ROMA 14 (Agenpres). — Ziarul „Unită" 

a publicat cuvîntarca rostită la 12 septem
brie de Palmiro Togliatti, secretarul general 
al Partidului Comunist Italian, în orașul 
Ravenna, în fața celor 40.000 de participant! 
la mitingul convocat în cadrul Lunii presei 
comuniste.

La începutul ouvîntării sale, Togliatti, re- 
levind succesele obținute de mișcarea popu
lară în Italia și în lumea întreagă, a subli
niat creșterea prestigiului internațional al 
Uniunii Sovietice, Republicii Populare Chi
neze și țărilor de democrație populară „care 
au dus totdeauna o luptă dî.rză pentru rezol
varea pașnică a tuturor problemelor litigi
oase". Arătînd că datorită succeselor obți
nute de forțele păcii, „pe arena internațio
nală s-a creat o nouă situație", vorbitorul a 
declarat; „Guvernul italian nu numai că 
nu dorește să tecunoască această situație 
nouă și să-și schimbe radical politica exter
na, dar intenționează chiar să intensifice 
lupta împotriva mișcării populare, legîndu-se 
e.M încăpățînare de politica reacționară de 
subordonare față de forțele imperialismului 
străin".

După prăbușirea comunității defensive eu
ropene, a subliniat Togliatti, guvernul ita
lian se străduiește să găsească o formulă 
de înlocuire a acestei comunități, formula 
avînd același țel — crearea unui pact mili
tar îndreptat spre pregătirea unui nou răz
boi.

Europa, a continuat vorbitorul, are de re
zolvat problema restabilirii unității Germa
niei. Faptul că această țară mare este scin
dată în două părți și continuă să rămînă 
ocupată de trupe străine reprezintă o ame
nințare pentru cauza păcii. Dar unitatea 
Germaniei trebuie înfăptuită de germani în
șiși, liberi de orice ocupație militară străi

Scrisoarea adresată de deputatei Schmidt Wittmack, 
depotațîlor din Bundestagul vest-geman

BERLIN 14 (Agerpres).—Agenția A.D.N. 
transmite textul scrisorii adresată de depu
tatul Schmidt Wittmack, colegilor săi — 
membri ai Bundestagului vest-german. „La 
16 septembrie, se spune în scrisoare, vor a- 
vea loc în Bundestag dezbateri importante 
asupra problemelor de politică externă. Dis
cuțiile pe care le-am avut la Bonn, la Ber
lin și în primul rînd recentele discuții de la 
Leipzig cu prilejul Tîrgului din acest oraș, 
m-au convins că reunificarea țării constituie 
o năzuință fierbinte a celor două părți ale 
patriei noastre.

De aceea, permiteți-mi să mă adresez tu
turor colegilor din Bundestag și să vă rog 
să folosiți marile posibilități existente pen
tru a înfăptui o cotitură hotărîtoare în po
litica externă, în spiritul unei politici ger
mane naționale. Această cotitură în urma 
eșecului politicii europene a cancelarului fe
deral (Adenauer), ar face din reunificare 
problema centrală a politicii externe germa
ne si ar înlătura toate măsurile care repre
zintă o primejdie pentru reunificare sau o 
fac imoosibilă.

Înarmarea cu orice preț mi se pare mie ca 
și multora dintre dvs. un dezastru care. în 
ultimă instanță, va duce la agravarea încor
dării în politica internațională fără a garan
ta o securitate adevărată și o dezvoltare paș

Declarațiile lui
BUENOS AIRES 14 (Agerpres). — In

tr-un interviu acordat ziarului argentinian 
„Demooracia", Krishna Menon, reprezen
tantul permanenT al Indiei la O.N.U., a de
clarat că „coexistența pașnică a regimurilor 
cu ideologii diferite este singurul „mod de 
a trăi".

Vorbind despre recunoașterea R.P. Chineze, 
Menon a spus că acest fapt ar contribui la 
întărirea păcii mondiale și ar deschide noi 

vitați —- reprezentanți ai multor mișcări naț^ 
onale pentru pace. La prima ședință a sesfa 
unii, profesorul Bernal a prezentat un ra
port cu privire la situația internațională și 
la sarcinile ce revin mișcării internaționale 
pentru pace. Sesiunea va dura pînă la 15 
septembrie.

nă; în același timp, trebuie împiedicată re
învierea militarismului german oare a cons
tituit totdeauna o amenințare pentru Europa. 
Noi nu vrem să ațlțăm ura față de poporul 
german; dimpotrivă, vrem Să-i întindem o 
mînă frățească, dar nu dorim reînvierea mi
litarismului german, deoarece știm că în- 
tr-un anumit stadiu al dezvoltării sale el s-a 
năpustit totdeauna asupra țării noastre.

Noi nu sîntem adversari al unități! eu
ropene, dimpotrivă vrem ca toate popoarele 
europene să se unească și, în acest scop, ce
rem ca toate țările Europei — de la Ural 
pînă la Oceanul Atlantic — să fie unite în- 
tr-un pact de prietenie care să limiteze înar
mările și să asigure pacea.

După aceea, Togliatti a atras atenția asu
pra necesității unei noi exprimări e voinței 
națiunii pentru ca poporul italian să-și poață 
afirma într-un mod și mai convingător decît 
la 7 iunie 1953, voința de a instaura o oțîn- 
duire democratică, de a crea un guvern cărei 
să ducă o politică de pace, de a pune oapăt 
corupției care domnește în rîndurile vîrfuri- 
lor guvernante. Este necesar, a subliniat To
gliatti, să efectuăm transformări adînci care 
să aibă unele din caracteristicile transformă
rilor efectuate la noi după eliberare® de sub 
jugul fascist. Dacă în orientarea politică 
a guvernului nu vor interveni curînd schim
bări de fond, prăpastia care desparte pe ce
tățeni va deveni șl mai adîncă, iar nemulțu
mirea păturilor largi ale poporului va crește. 
A sosit timpul să ne unim, să creem în Ita
lia un fel de bloc, o alianță a tuturor acelora 
care doresc în mod serios să redea țării 
libertatea, pacea și să însănătoșească sis
temul de conducere a statului. Pentru aceas
ta se pronunță majoritatea efectivă a po
porului.

nică a Germaniei. Gei patru ani de politică 
externă a guvernului federal nu au dus la 
atingerea scopurilor propuse. In prezent tre
buie să tragem concluziile ce se impun. Noi 
trebuie să privim lucrurile în mod rațional 
șl Să ținem seama de realitățile politicii 
mondiale. Existența Uniunii Sovietice șl e- 
xistența unui stat răsăritean german consti
tuie astăzi realități, iar în politică trebuie 
să se țină seama de realități. Singura cale 
spre reunificare o constituie un acord între 
toate părțile și alegeri libere. Acest lucru 
trebuie să-l asigure nu numai cele patrii 
puteri, ci și mai ales noi, germanii. In a- 
ceste zile destinele Germaniei se află în pri
mul rînd în mîinile germanilor. Să nu uitați 
că voi sîntețl răspunzători nu pentru înfăp
tuirea directivelor vreunui partid, ci în pri
mul rînd în fata conștiinței voastre.

Eșecul comunității defensive europene a' 
creat un nou punct istoric de plecare pentru 
dezvoltarea politică în întreaga Europă. Noi 
ne aflăm cu toții în fața necesității de a 
pune acțiunile noastre în concordanță cu 
acest fapt nou Posibilitatea pe care o are 
acum poporul german nu se va repeta. In 
prezent nimic nu trebuie să împiedice înfăp
tuirea unei inițiative adevărate în opera de 
reunificare a Germaniei”*

Krishna Menon
perspective pentru comerțul internațional. 
Reprezentantul indian a adăugat că „men
ținerea Chinei populare în afara Organizației 
Națiunilor Unite reprezintă nesocotirea a 
600 milioane de oameni, ceea ce este un lu
cru inadmisibil".

Referindu-se la hotărîrea poporului chinez 
de a elibera Taivanul, Menon a arătat că 
aceasta „constituie o problemă internă a Re
publicii Populare Chineze".

________ Pe marginea proiectului de Directive
cu privire la dezvoltarea agriculturii în următorii 2—3 ani

Sporirea producției îa plantele tehnice
Izvorît din grija permanentă a partidului 

pentru creșterea neîncetată a nivelului de 
trai al oamenilor muncii, proiectul de Di
rective al Congresului al II-lea ne conduce 
pe drumul realizării unei serioase cotituri 
în ce privește sporirea producției agricole.

Sporirea producției globale la cereale, lă 
plantele tehnice, cartofi șl legume, precum 
și la restul de culturi, cu mult față de anii 
trecuți, nu este un lucru tocmai ușor. Prin- 
tr-o bună organizare a muncii și prin apli
carea pe suprafețe tot mai mari a complexu
lui de măsuri agrotehnice, producțiile medii 
la hectar prevăzute, nu numai că se pot rea
liza, dar ele pot fi depășite.

Pentru aceasta însă este nevoie să ducem 
o luptă susținută în vederea utilizării tutu
ror rezervelor existente în agricultură. Rea
lizarea suprafeței de 10 milioane hectare te
ren arabil, prevăzută în proiectul de Direc
tive constituie unul din mijloacele de bază 
care ne va ajuta să producem tot mai multe 
cereale, cartofi și zarzavaturi, etc.

Acest lucru nu este însă de ajuns. Spori
rea producției agricole va putea fi asigurată 
numai în măsura în care se va obține o 
mai mare productivitate la hectar prin ridi
carea continuă a nivelului agrotehnic al lu
crărilor. îndeplinirea acestei condiții are o 
deosebită importanță pentru toate culturile 
agricole. Ea este însă imperios necesară 
pentru realizarea Unei producții sporite în 
cultura plantelor tehnice și industriale, oare 
Ocupă ufl loc din ce în ce mai important 
în economia țării noastre.

Trebuie să recunoaștem că în această pri
vință se manifestă încă multe lipsuri. Mai 
sînt gospodării de stat și colective, întovă
rășiri agricole, precum și țărani muncitori 
cu gospodării individuale Care execută lu
crările agricole cu mare întîrziere, nu res
pectă regulile agrotehnice, ceea ce a dus la 
obținerea unor recolte scăzute în cultura 
plantelor tehnice.

Această situație este arătată și de proiec
tul de Directive care subliniază că deși su
prafețele care 6e cultivă cu sfeclă de zahăr, 
bumbac, tutun, cînepă, în, floarea-soarelui 
și alte culturi tehnice au crescut simțitor 
în ultimii ani, producția globală a acestor 
(culturi este tocă nesatisfăcătoare. Industria

AL Hagi
director general al Direcției Generale 

a Agriculturii din Ministerul Agriculturii 
și Silviculturii

noastră ușoară, precum și industria alimen
tară, care se dezvoltă neîncetat, cer de la 
agricultură materii prime în cantități tot 
mai mari. Pentru a putea contribui la satis
facerea cererilor de materii prime ale in
dustriei ușoare și alimentare, proiectul de 
Directive prevede ca producția globală să 
ajungă la sfecla de zahăr la 2.100.000 tone, 
la bumbac neegrenat la 100.000 tone, la 
floarea-soarelui la 430.000 tone.

Realizarea acestor producții necesită folo
sirea judicioasă a tuturor posibilităților exis
tente. O deosebită importanță în ridicarea 
producției în cultura plantelor tehnice o 
prezintă alegerea cît. mai rațională a terenu
rilor rezervate acestor culturi. Acestea nu pot 
fi cultivate pe tot cuprinsul țării, deoarece 
au nevoie de anumite condiții de climă 
și sol. Pînă acum, acest lucru nu a fost pri
vit cu toată seriozitatea, ceea ce a dus la 
extinderea culturilor tehnice în regiuni și 
raioane nepotrivite lor și deci la obținerea 
unor recolte scăzute. Ținînd seama de ace
ste lipsuri, este nevoie să se grăbească ter
minarea lucrărilor de zonare a culturilor 
tehnice prin precizarea regiunilor și raioa
nelor cele mai propice pentru răspîndirea 
lor. In cadrul fiecărei zone de cultură tre
buie să se dea o atenție serioasă alegerii 
terenurilor cele mai potrivite pentru fiecare 
plantă de cultură în parte, deoarece numai 
astfel măsurile agrotehnice aplicate pot a- 
vea efectul cel mai bun. Dacă în sectorul so
cialist al agriculturii repartizarea culturilor 
pe terenurile cele mai potrivite se face Cu 
ușurință, această depinzînd de priceperea 
conducerii unităților respective, o greutate 
mare constituie stabilirea acestor terenuri 
în sectorul individual. La stabilirea acestor 
terenuri în cadrul fiecărei comune șl târfele 
separate, țăranii muncitori cultivatori de 
plante tehnice au nevoie de o atentă îndru
mare din partea inginerilor și tehnicienilor 
agronomi.

Strîna legată de alegerea terenului oelui 

mai potrivit, este și necesitatea grupării cul
turilor tehnice în tarlale cît mai întinse în 
sectorul individual. Răzlețirea actuală a cul
turilor tehnice pe parcele izolate, așa cum 
se întîmplă cu floarea-soarelui în comunele 
Dobrovăț și Tăcute din raionul Codăești, 
regiunea Iași, Andrășeștj și Căzănești din 
raionul Slobozia, regiunea București, etc. 
constituie o greutate atît pentru organele 
agricole, în ceea ce privește munca de îndru
mare tehnică pe care trebuie s-o ducă pe 
teren, dar mai ales pentru S.M.T. care exe
cută greu arăturile adînci de toamnă în a- 
ceste condițiuni. Știut este că pentru obți
nerea unei recolte bogate la hia., plantele 
tehnice au nevoie ca solul să fie lucrat în 
cele mai bune condițiuni. Arăturile de toam
nă de 25—27 om. adîncime necesare acestor 
culturi nu se pot execute cu plugurile trase 
de animale. Gruparea culturilor tehnice în 
târfele mari asigură atît utilizarea rațională 
a diverselor categorii de terenuri propice a- 
numitor culturi, cît și întrebuințarea tractoa
relor cu maximum de randament.

O problemă de seamă de realizarea căreia 
depinde asigurarea unei producții sporite la 
plantele tehnice o constituie repartizarea 
rațională a planurilor de cultură. Experiența 
de pînă acum a arătat că repartizarea în- 
tîmplătoare a acestor culturi, fără să se țină 
seama de priceperea și specializarea cultiva
torilor, schimbarea culturilor în fiecare an 
duc la nerealizarea planului de însămînțări 
în unele comune, la micșorarea producției 
pe unitatea de suprafață. O greșală tot atît 
de gravă care a existat în acest domeniu a 
fost și aceea a încărcării unei singure gos
podării cu cîte 5—6 feluri de plante tehnice.

De aceea, trebuie combătută și înlăturată 
acea practică birocratică a repartizării sar
cinilor de plan în mod mecanic, direct, din 
birourile sfaturilor populare. In întocmirea 
planurilor, în realizarea suprafețelor culti
vate cu plante tehnice, organele agricole 
trebuie să se sfătuiască cu cultivatorii, să 
țină seama de priceperea lor și de posibili
tățile fiecărei gospodării în parte.

In afara acestor măsuri de ordin orga
nizatoric, ridicarea productivității la hectar 
în cultura plantelor tehnice este condițio
nată de aplicarea regulilor agrotehnice. 

Sarcinile de producție prevăzute în proiectul 
de Directive se pot realiza numai cu res
pectarea întregului complex de măsuri a- 
grotehnice.

Mai mult decît oricare alte culturi, plan
tele tehnice au nevoie de o atentă pregătire 
a solului. De aceea este deosebit de impor
tant ca arăturile adînci de toamnă să se 
facă pe întreaga suprafață ârabllă destinată 
plantelor tehnice. Nu putem să ne așteptăm 
la recolte bogate dacă nu vom executa ară
turile de toamnă pe toate suprafețele desti
nate a fi însămînțate cu plante tehnice, de
oarece acestea asigură cantități suficiente de 
apă în soil, necesare plantelor în primăvară.

Comitetelor executive ale sfaturilor popu
lare regionale, raionale și Comunale, ca și 
inginerilor și tehnicienilor agronomi, le re
vine sarcina de seamă de a mobiliza țărăni
mea muncitoare în scopul executării acestei 
lucrări și de a asigura condițiuni prielnice 
pentru terminarea integrală a arăturilor de 
toamnă pînă cel mai tîrziu la 15 noiembrie 
1954.

In aplicarea complexului de măsuri agro
tehnice, îngrășarea solului cu cantități sufi
ciente de îngrășăminte Constituie de ase
menea un factor important. Din păcate în
să, șl aceasta trebuie s-o accentuăm cu 
toată tăria, îngrășămintele minerale nu 
sînt utilizate în mod rațional. Sînt unele 
gospodării agricole de 6tat, direcții agricole 
regionale șl secții agricole raionale dâre 
uită ani de zile în depozitele lor însemnate 
cantități de îngrășăminte minerale destinate 
îngrășării culturilor de bumbac, sfeclă de 
zahăr sau alte plante tehnice.

Acum, odată cu arăturile adînci de toam
nă, trebuie dată toată atenția și îngrășării 
solului, folosindu-se cît mai mult îngrășă
mintele organice. De asemenea, îngrășămin
tele minerale existente trebuie să fie rațio
nal utilizate.

Un rol deosebit de important în comple
xul de măsuri agrotehnice pentru obținerea 
de recolte îmbelșugate îi constituie lucrările 
de pregătire a solului în primăvara în vederea 
însămînțărilor, precum și alegerea momen
tului celui mai prielnic pentru începerea în
sămînțărilor. Cu privire la momentul înce
perii însămînțărilor s-au făcut de multe ori 
greșeli mari de către organele răspunzătoa
re din cadrul ministerului care au încercat 
uneori să fixeze în mod birocratic, din Bucu
rești, momentul de însămînțare pentru tot 
cuprinsul țării. Necunoașterea reală a con
dițiilor locale specifice fiecărei regiuni, ra
ion sau comună, a dus adesea la compro
miterea unor culturi sau la micșorarea pro
ducției.

De aceea proiectul de Directive al Con
gresului al II-lea al partidului vine să înlă
ture această greșală, dînd posibilitatea in 

ginerilor și tehnicienilor agronomi să stabi
lească, prin analiza științifică a condițiilor 
locale, momentul prielnic pentru executarea 
anumitor lucrări și să ia măsurile cele mai 
potrivite.

Introducerea în culturi a celor mai înain
tate metode agrotehnice, care vin. să contri
buie la asigurarea unei producții din ce în 
ce mai mari, constituie de asemenea una din
tre condițiile sporirii recoltelor la plantele 
tehnice. însămînțarea pe suprafețe cît mai 
întinse a seminței iarovizate ta sfecla de za
hăr, aplicarea polenizării suplimentare la 
floarea-soarelui, executarea lucrărilor de 
ciupit și cârmit la bumbac pe întreaga su
prafață ce se însămînțează, constituie mij
loace puternice pentru ridicarea producției 
la plantele tehnice cultivate în țara noastră.

De asemenea, în cursul anilor 1955 și 
1956 trebuie extinse suprafețele de prăși- 
toare însămînțate în cuiburi așezate în pă
trat, cum ar fi de pildă floarea-soarelui, 
ceea ce Va permite introducerea pe scară 
largă a mecanizării lucrărilor de îngrijire 
la aceste culturi.

Acestea sînt principalele măsuri menite 
să ducă la obținerea unor producții din ce 
în ce mai meri lâ toate culturile tehnice și 
industriale. In afara acestor probleme de or
din general se cere însă și rezolvarea pro
blemelor specifice diferitelor culturi în 
parte.

Printre plantele tehnice deosebit de im
portante în cultura cărora se impune înlă
turarea grabnică a anumitor greșeli 6înt 
plantele textile: bumbacul, inul, cînepa.

In ceea ce privește bumbacul, în ultimii 
ani s-a căutat în. mod greșit să se extindă 
cultura lui în raioane puțin propice, ceea ce 
a dus la micșorarea producției medii și la 
folosirea în felul acesta neproductiv a unor 
însemnate suprafețe de teren necesare altoi' 
culturi. Pentru realizarea unei producții 
medii de 600 kg. la hectar, așa cum preve
de proiectul de Directive, e necesar ca acea
stă situație să fie îndreptată. Cultura bum
bacului trebuie deci intensificată în raioa
nele, din sudul țării, unde există condițiile 
cele mai favorabile pentru dezvoltarea nor
mală a culturilor. In aceste raioane trebuie 
luate toate măsurile pentru a mări interesul 
țăranilor muncitori în cultivarea acestei pre
țioase plante tehnice și pentru a-i îndruma 
în vederea respectării tuturor regulilor agro
tehnice menite să asigure recolte sporite.

Importante ca materie primă pentru indu
stria noastră textilă sînt și culturile de in și 
cînepă. An de an însă, producțiile obținute 
la culturile de in și Cînepă Sînt cu totul ne
satisfăcătoare, inferioare din punct de vedere 
al calității, nesatisfăcînd în suficientă mă
sură nevoile industriei prelucrătoare. S-a 
ajuns astfel ta concluzia greșită că cultiva

rea acestor plante textile prețioase nu este 
rentabilă. Acest lucru face ca în munca des
fășurată pentru realizarea sarcinilor de 
contractare și obținerea unor recolte sporite 
să se întîmpine mari greutăți, cu toate con
dițiile favorabile existente pentru cultura 
inului și a cînepeL

Aceste greutăți se datoresc în foarte mare 
măsură faptului că suprafețele cultivate cu 
in și cînepă, fiind relativ mai mici față de 
suprafețele cultivate cu alte plante tehnice, 
organele agricole subapreciază în mod neju. 
stificat importanța economică a acestor plan
te de cultură.

Repartizarea sarcinilor de însămînțare a 
fost făcută de multe ori cu neglijență și 
lipsă de răspundere, înscriindu-se unei gos
podării individuale 5—10 ari de in sau cî
nepă, divizînd în modul acesta sarcinile de 
plan în parcele neeconomice și nerentabile. 
Astfel, deși unei comune situată în zonele 
favorabile de cultură, nu-i revine oa sarcină 
de însămînțare decât 30—40 ha. în cazul cel 
mai bun, această suprafață este adeseori 
împărțită în mod egal fa peste o sută de 
gospodării. Asemenea situații se întîlnesc 
în comune ca Buza, Sînicoară, regiunea 
Cluj, Blejoiu, regiunea Ploești, etc. La 
toate acestea se adaogă și lipsa de preocu
pare pentru alegerea terenurilor celor mai 
potrivite,, precum și lipsa de îndrumare 
tehnică a cultivatorilor. In mod obișnuit cul
turilor inului și cînepii le sînt destinate te
renurile cele mai puțin potrivite și în gene
ral acele terenuri care sînt rămase după în
sămînțarea altor plante de cultură.

Trebuie să trecem de îndată la identifica
rea terenurilor potrivite culturii inului și a 
cînepii în regiunile și raioanele prielnice 
acestor culturi șl în raport de aceasta tre
buie să alegem cu multă chibzuință pe viito
rii noștri producători de in și cînepă, să-i 
convingem de necesitatea acestor culturi în 
tarlale, care 6ă asigure mecanizarea în în
tregime a executării arăturilor de toamnă 
cu tractoarele S.M.T.-urilor. Trebuie de ase
menea să popularizăm avantajele materiale 
pe caute le acordă statul cultivatorilor de in 
și cînepă și să ridicăm în același timp, prin 
organizarea de cursuri, priceperea cultivato
rilor.

★
Posibilități pentru mărirea producției glo

bale la diferite culturi tehnice există în 
țara noastră. Se Cere tosă organelor agri
cole, Ministerului Agriculturii și Silvicultu
rii ca și ministerelor și unităților contrac
tante, comitetelor executive ale sfaturilor 
populare să acorde o mai mare atenție îndru
mării cultivatorilor, Cointeresării lor mate
riale, astfel ca fiecare dintre ei să poată 
contribui ila realizarea unor producții spo
rite.



Independența Japoniei poate contribui 
la intărirea păcii in Asia

Opinia publică internațională a primit cu 
o vie satisfacție răspunsurile ministrului A- 
facerilor Externe al U.R.S.S., V. M. Molotov, 
la întrebările care i-au fost adresate de re
dactorul șef al influentului ziar japonez 
„Țiubu Nippon Simbun". Interesul manifes
tat pretutindeni față de răspunsurile date 
este limpede și de Înțeles. Popoarele iubi
toare de pace din întreaga lume manifestă 
o puternică preocupare față de problemele 
care privesc Japonia, una din cele mai im
portante țări asiatice.

După cum se știe, deși au trecut nouă ani 
de la încetarea războiului, posibilitățile care 
se deschideau în fața poporului japonez de 
a-și construi o viață democratică, de a trăi în- 
tr-o țară liberă și independentă, nu au fost fo
losite. Perspectivele acestea favorabile existau 
din plin pentru Japonia. Ele au fost însă în
lăturate ca urmare a uneltirilor agresive ale 
cercurilor guvernante americane.

Ocupația americană a lipsit Japonia de po
sibilitățile existente de a porni pe drumul 
dezvoltării democratice, în legătură cu care 
puterile aliate au adoptat acorduri și hotărîri 
corespunzătoare. Mai mult decît atîta, politica 
părții americane a îndrumat Japonia pe o 
cale periculoasă, atît din punctul de vedere al 
situației interne, cit și din acela al securității 
statelor asiatice. Prin tratatul de pace sepa
rat încheiat la San-Francisco, așa zisul „pact 
de securitate", precum și prin alte acorduri 
înrobitoare impuse Japoniei de către guver
nanții de la Washington, s-a „legalizat" pe 
un termen neprecizat ocupația militară ame
ricană. Economia țării a fost aservită întru 
totul monopolurilor americane. Japonia a fost 
transformată într-o bază militară și strate
gică, într-un avanpost înaintat al militariști- 
lor americani în vederea pregătirii unei noi 
agresiuni împotriva popoarelor asiatice. Pe 
bună dreptate poporul japonez consideră —- 
și această tendință este recunoscută de către 
pol.ticienii japonezi de cele mai diferite con
vingeri — ocupația americană drept o cala
mitate națională pentru Japonia.

Poporul japonez nu s-a împăcat însă nici 
de cum cu această situație. Rezistența mase
lor populare față de forțele străine de ocupație 
a crescut necontenit. Amploarea ei poate fi 
măsurată prin cererile tot mai numeroase 
care se fac pentru cia Japonia să se lepede 
de sub tutela ocupației amerioâne, pentru 
oa Japonia să purceadă pe drumul unei 
dezvoltări independente. Poporul japonez 
luptă activ pentru pace, pentru relua
rea legăturilor diplomatice și comerciale cu 
țările lagărului democratic. Poporul japonez 
cere schimbarea politicii externe a guvernului 
și orientarea acestuia către o politică de co
laborare cu toa'te țările, în interesul redobîn- 
dlrii independenței și suveranității țării, în 
interesul păcii și securității în Asia.

Întrebările pe care d. Mițuru Sudzuki le-a 
adresat lui V. M. Molotov reflectă de altfel 
într-o măsură însemnată că. marea majoritate 
a poporului japonez, cu excepția unei minori
tăți neînsemnate, este în favoarea stabilirii 
cît mai grabnice a coexistenței pașnice între 
Răsărit și Apus. Poporul japonez știe prea 
bine — in ciuda încercărilor continue de de- 
sinformare care se exercită asupra lui — că 
Uniunea Sovietică a dus necontenit o politică 
de pace, de colaborare cu popoarele din alte 
țări care năzuiesc spre micșorarea încordării 
internaționale și consolidarea păcii.

Răspunzînd la întrebarea redactorului-șef 
al ziarului „Țiubu Nippon Simbun", referi
toare la problema încheierii unui pact de ne
utralitate sau a unui pact de neagresiune in
tre Japonia și U.R.S.S., V. M. Molotov a ară
tat că Uniunea Sovietică pornește de la recu
noașterea principiului coexistenței pașnice a 
statelor cu orînd.uiri sociale diferite și de la 
faptul că pot fi realizate hotărîri de comun 
acord în problemele internaționale litigioase 
dacă, bineînțeles, părțile interesate tind spre 
acest lucru. De asemenea U.R.S.S. năzuiește 
spre dezvoltarea unor relații normale cu toate 
statele care doresc să întrețină asemenea re
lații cu U.R.S.S. V. M. Molotov a arătat că 
Uniunea Sovietică „duce aceeași politică și 
față de Japonia, cu care nu întreține pînă în 
prezent relații normale, deși problema regle
mentării acestor relații a devenit actuală. Se 
înțelege că rezolvarea acestei chestiuni ar în
gădui examinarea problemelor concrete ale 
relațiilor dintre U.R.S.S. și Japonia".

O piedică importantă în calea stabilirii u- 
nor asemenea relații între U.R.S.S. și Japonia 
este faptul — după cum a arătat ministrul 
Afacerilor Externe al Uniunii Sovietice — că 
anumite cercuri din Japonia urmează dicta
tul cercurilor dominante din S.U.A. care cau

In cîteva rînduri

tă să mențină Japonia într-o stare de țară 
dependentă. In legătură cu restabilirea rela
țiilor normale între Japonia și U.R.S.S., V. 
M. Molotov a precizat că „în ceea ce privește 
Uniunea Sovietică, ea declară că este gata 
să normalizeze relațiile cu Japonia, în cazul 
cînd din partea Japoniei va fi manifestată 
aceeași hotărîre".

In întrebările pe care le-a adresat lui V. 
M. Molotov, d. AÂițuru Sudzuki s-a referit și 
la o altă problemă care se află în centrul 
atenției opiniei publice japoneze — problema 
comerțului extern. După cum se știe, econo
mia japoneză depinde foarte mult de piețele 
externe. Înainte vreme, o mare parte a indu
striei sale lucra pentru export. Astăzi insă, 
Japoniei i se interzice să facă comerț cu ță
rile democratice. Piețele către care pot fi în
dreptate mărfurile japoneze nu sînt sufici
ente pentru desfacerea tuturor produselor in
dustriei japoneze. Potrivit datelor ministeru
lui de finanțe al Japoniei, numai în primul 
semestru al anului 1954 deficitul balanței co
merțului extern al Japoniei a fost de 691 
milioane dolari. Prăpastia economică ce se 
apropie nu poate fi înlăturată decît prin scu
turarea lanțurilor robiei economice america
ne. întreaga experiență a istoriei arată că 
Japonia nu poate să supraviețuiască fără 
a avea largi legături comerciale. De aceea 
este firească preocuparea poporului japonez 
pentru reluarea și extinderea comerțului cu 
R. P. Chineză, cu Uniunea Sovietică și cu 
celelalte țări democratice. In legătură cu 
această chestiune, V. M. Molotov a arătat 
în răspunsul său că „U.R.S.S. este pentru 
dezvoltarea relațiilor comerciale cu Japo
nia în condiții reciproc avantajoase, de
oarece aceasta corespunde intereselor po
poarelor celor două țări. Acest lucru este 
confirmat și de experiența perioadei în care
U. R.S.S. și Japonia întrețineau largi legă
turi comerciale, ceea ce aducea mari avan
taje ambelor părți. Trebuie subliniat că po
sibilitățile existente pentru dezvoltarea co
merțului între U.R.S.S. și Japonia sint de
parte de a fi folosite".

Deosebit de important pentru atitudinea 
poporului japonez este și împotrivirea aces
tuia față de planurile cu privire la remilitari- 
zarea Japoniei și transformarea ei într-un 
instrument agresiv al cercurilor militariste 
americane. In Japonia există aproximativ 800 
de baze militare americane pentru care au 
fost confiscate peste 200.000 ha. de pămînt 
arabil. După cum preciza agenția „France 
Presse", Statele Unite intenționează să trans
forme Japonia în „cea mai mare și mai im
portantă bază aeriană americană în Asia". 
Referitor la problema reînarmării Japoniei,
V. M. Molotov a arătat că U.R.S.S. este pen
tru o reducere substanțială a înarmărilor de 
către toate statele. „Totodată, Uniunea Sovie
tică pornește de la premiza că orice stat su
veran poate dispune de forțele armate nece
sare autoapărării.

După cum se știe, propunerile Guvernului 
Sovietic cu privire la tratatul de pace cu Ja
ponia prevăd că o Japonie independentă, iu
bitoare de pace și democratică poate dispune 
de forțe armate necesare pentru autoapăra
re".

Masele largi ale poporului japonez sînt 
preocupate tot mai mult și de problema lăr
girii legăturilor culturale dintre U.R.S.S. și 
Japonia. Este neîndoios că relațiile culturale 
dintre state aduc o contribuție binefăcătoare 
la consolidarea relațiilor prietenești dintre a- 
cestea. Întrebarea pusă în acest sens de d. 
Mițuru Sudzuki reflectă în modul cel mai 
adine preocuparea cercurilor celor mai largi 
ale poporului japonez pentru lărgirea rela
țiilor dintre U.R.S.S. și Japonia și pe acest 
tărîm. Se știe că Uniunea Sovietică sprijină 
pe toate căile extinderea legăturilor culturale 
cu toate țările, inclusiv cu Japonia. In răs
punsul său, V. M. Molotov a subliniat că lăr
girea relațiilor culturale dintre U.R.S.S. și 
Japonia via influența în mod favorabil asu
pra „întăririi relațiilor prietenești dintre Ja
ponia și U.R.S.S., relații în care sînt intere
sate atît popoarele respective cît și celelalte 
popoare care tind spre dezvoltarea colaboră
rii internaționale și spre consolidarea păcii 
generale".

întrebările adresate lui V. M. Molotov dt 
către redactorul-șef al ziarului „Țiubu Nippon 
Simbun" arată că opinia publică japoneză 
este profund interesată în dezvoltarea unor 
relații strînse și prietenești cu Uniunea So
vietică. Răspunsurile date de V. M. Molotov 
au reafirmat cu claritate principiile pașnice 
după care se călăuzește în politica sa externă 
Guvernul Sovietic.

rilor Externe, i-a propus includerea Italiei și 
Germaniei occidentale in pactul de la Bruxel
les. Acest pact, semnat In 1948 între Anglia, 
Franța, Belgia, Olanda și Luxemburg preve
dea in primul rind „preintîmpinarea repetării 
unei agresiuni din partea Germaniei". Este 
limpede insă că in prezent această clauză va 
fi scoasă pentru a se da mină liberă milita
rismului vesl-german revanșard.

• Editura „Pegasus" din Amsterdam a pu
blicat traducerea in limba olandeză a romanului 
„Milrea Cocor" de Mihail Sadoveanu. Cu a- 
cest prilej, ziarul olandez „De Waarheid" a 
publicat o recenzie in care subliniază calitățile 
romanului.

« 40 cunoscuți reprezentanți ai vieții pu
blice din Islanda — membri ai diferitelor par
tide — au publicat in ziarul „Thjodviljinn" un 
apel prin care cheamă la luptă pentru retra
gerea trupelor americane din Islanda și lichi
darea bazelor militare americane din Islanda.

9 Agenția France Presse anunță că d-rul 
Cheddi lagan, fostul prim ministru al Guyunei 
britanice și președintele Partidului popular 
progresist, a fost eliberat din închisoare după 
ce a fost deținut timp de șase luni de către 
autoritățile colonialiste britanice.

9 In cadrul congresului anual al Asociației 
psihologilor americani, dr. G. Gilbeo, un cu
noscut psiholog american, care s-a ocupat in 
special de procesul criminalilor de război hit- 
leriști de la Nurnberg, a ținut o conferință 
cu tema „Demagogi și dictatori". Vorbind des
pre senatorul McCarthy, el a spus că acesta 
„ar trebui să fie examinat de psihiatri atît in 
propriul său interes, cît și în interesul țării pe 
care pretinde că o apără".

9 întreprinderile Bombrinl-Parodi-Delfino 
din Celleferro (Italia) au anunțat concedierea 
in cursul lunii septembrie a 1.500 de salariați. 
Patronii întreprinderilor — scrie „Unita" — 
motivează această măsură, care va azvirli pe 
drumuri muncitorii cu familiile lor, prin „lipsa 
de comenzi militare din partea organizației 
pactului Atlanticului".

• După o vizită de șase zile în orașul Ciun- 
kin, orchestra de muzică populară romlnească 
sub conducerea lui Constantin Cîrjan a pără
sit acest oraș plecind cu avionul la Kunmin.

Noi cazuri de violare 
a spațiului aerian al Chinei 
de către avioane ciankaișiste
PEKIN 14 (Agerpres). — CHINA NOUA 

anunță noi cazuri de violare a spațiului ae
rian el Chiriei de către avioane ciankaișiste: 
La 12 septembrie, un bombardier de patru
lare de tip „R.B.-4 U“, a apărut deasupra 
regiunilor de coastă din partea de est a pro
vinciei Cijeeian și a aruncat 12 bombe asu
pra orașului Ciuețiso. Avionul inamic a fost 
pus pe fugă de aviația Armatei Populare de 
Eliberare.

La 10 septembrie un alt avion de tip 
„R.B.-4 U“ a apărut deasupra raionului Din 
hai, provincia Cijeeian. El a fost de aseme
nea alungat de avioanele Armatei Populare 
de Eliberare. La 9 septembrie, un bombar
dier ciankaișist de tip „B-25“ a zburat dea
supra raioanelor Meisian și Sinnin din pro
vincia Guandun.

------•-------

Sentința în procesul unei bande 
de spioni americani

PEKIN 14 (Agerpres). — China Nouă 
transmite: La 12 septembrie, Comitetul mi
litar de control din Șanhai al Armatei Popu
lare de Eliberare a dat publicității sentința 
in procesul celor opt persoane care au fă
cut spionaj în favoarea S.U.A.

Hew Francis Radmond, șeful bandei, a 
fost condamnat la închisoare pe viață. Doi 
dintre spioni au fost condamnați la moarte, 
cu suspendarea executării sentinței timp de 
doi ani; ceilalți acuzați au fost condamnați 
La închisoare pe termene între 7 ani și în
chisoare pe viață. Spionii și-au recunoscut 
crimele.

Această organizație de spionaj culegea 
informații în primul rînd cu caracter militar 
și îndeosebi informații despre construcțiile 
de apărare ale forțelor militare navale și 
aeriene de pe insula Liaodun, despre pu
terea de foc a vaselor de război care sta
ționează în regiunea fluviului Vampu, în 
fața orașului Șanhai, despre industria de 
război din China de nord și de nord-est.

Divergențe 
în mijlocul clicii baodaiste

PARIS 14 (Agerpres). — Știrile sosite din 
Vietnamul de sud atestă că în rîndul bao- 
daiștilor au loc serioase divergențe și se duce 
lupta pentru putere. Aceste divergențe s-au 
intensificat îndeosebi după semnarea la Ge
neva a acordului cu privire la încetarea ope
rațiunilor militare.

Lupta cea mai acerbă se desfășoară între 
grupul condus de Ngo Din Diem, primul mi
nistru al guvernului baodaistv. și cercurile 
militare, în frunte cu generalul Nguen Van 
Hin, șeful statului major general al armatei 
baodaiste. Pentru a scăpa de principalul său 
adversar, Ngo Din Diem a semnat la 10 sep
tembrie un ordin în baza căruia Nguen Van 
Hin era trimis imediat la Paris „pentru a-și 
completa instrucția în Franța timp de șase 
luni".

După cum a anunțat agenția France Presse, 
Nguen Van Hin a refuzat să execute ordi
nul și și-a continuat activitatea la reședința 
se de la Saigon, păzită de două mașini blin
date și de pompieri înzestrați cu lăncii de 
incendiu pentru a respinge pe polițiști, in caz 
că aceștia vor încerca să pătrundă în clădire. 
In același timp primul ministru Ngo Din 
Diem s-a baricadat in palatul său păzit de 
100 de polițiști.

O nouă înfrîngere a Iui Adenauer
Alegerile care au avut loc la 12 septembrie 

pentru landstagul Schleswig Holstein au 
reflectat ca și alegerile din iunie din landul 
Renania de nord-Westfalia — cînd Ade
nauer a pierdut peste un milion de voturi 
— starea de spirit ce domnește în Germania 
occidentală și creșterea rindurilor celor ce se 
opun politicii externe a clicii de la Bonn.

Față de acest rezultat, sini cît se podte 
de justificate aprecierile presei burgheze din 
Occident care sublinia — ca de pildă agen
ția „France Presse" — că: „infringerea 
creștin-democraților este netă și considera
bilă". Referindu-se la rezultatele alegerilor 
din 12 septembrie, ziarul francez „Le Figaro" 
scria: „Creștin-democrații au înregistrat pier
deri serioase. Și mai net încă decit acum trei 
luni in Ruhr, Schleswig Holstein, slat pro
testant, sărac și agrar, a rectificat duminică 
seara „plebiscitul creștin-democrat favorabil 
lui Adenauer" de la 6 septembrie 1953" — 
(e vorba de alegerile parlamentare care au 
avut loc anul trecut în Germania occidentală, 
cînd partidul lui Adenauer obținuse o ma
joritate — n.r.) Aprecierile de mai sus ale 
ziarului francez devin mai semnificative dacă 
ne vom reaminti cîteva cifre. In timp ce in

Rezultatele dezvoltării economiei naționale 
a R. P. Chineze pe anul 1953

PEKIN 14 (Agerpres). — CHINA NOUA 
transmite: Presa chineză publică Comunica
tul Direcției statistice de stat a R.P. Chi
neze cu privire la rezultatele dezvoltării 
economiei naționale și îndeplinirii planului 
de stat pe 1953.

In articolul său de fond consacrat reali
zărilor poporului chinez în 1953, ziarul „Jen- 
minjibao" scrie să aceste realizări reprezintă 
un mare pas înainte făcut de China pe ca-, 
lea înfăptuirii industrializării socialiste și 
a transformărilor socialiste în țară. Un prim 
rezultat important al îndeplinirii planului de 
stat de dezvoltare a economiei naționale în 
anul trecut, arată ziarul, îl constituie lărgi
rea construcției industriale și sporirea volu
mului producției industriale. Greutatea spe
cifică a industriei moderne în valoarea glo
bală a întregii producții industriale șl agri
cole s-a ridicat în 1953 pînă la 31 la sută, 
în comparație cu 28 la sută cît era în 1952. 
Producția mijloacelor de producție a repre
zentat în expresie valorică 42 la sută din 
totalul producției industriale. In anul care 
a trecut au intrat în funcțiune — total sau 
parțial — 36 mari unități industriale. Din 
punctul de vedere al valorii globale a pro
ducției, nivelul producției industriale a cres
cut în comparație cu anul precedent cu 33 
la sută, iar în sectorul de stat cu 40 la sută. 
In ce privește producția agricolă a Chinei, 
ea a crescut de asemenea întrucîtva în com-

Robert Murphy pe urmele lui Eden
BONN 14 (Agerpres). — Robert Murphy, 

secretar de stat adjunct în guvernul State
lor Unite, a sosit la Bonn.

In legătură cu scopul acestei călătorii a- 
genția France Presse precizează că Murphy 
„are de îndeplinit o misiune specială ce i-a 
fost Încredințată de Dulles" și că la Bonn 
a avut o întrevedere Îndelungată cu Ade
nauer. Nu s-e dat nici un comunicat asupra 
obiectului acestei întrevederi.

După cum constată însă unii corespon
denți de presă, misiunea lui Murphy în capi
talele occidentale „este aproape identică cu 
cea a ministrului de externe britanic".

Corespondentul din Washington al ziaru
lui „Times" vorbește chiar de faptul că 
„această călătorie precipitată făcută de 
Murphy In toate capitalele europene, pe ur
mele lui Eden — este o coincidență care 
nu pare nimănui întîmplătoare". Același co
respondent informează că Murphy va ră-

Recunoașterile amare ale generalului Van Fleet
WASHINGTON 14 (Agerpres). — In ul

timul număr al revistei americane „United 
States News and World Report" a apărut un 
articol semnat de generalul Van Fleet, fostul 
comandant al armatei a 8-a americane din 
Coreea, în care acesta recunoaște că „Sta
tele Unite se află în prezent în Extremul 
Orient în fața amenințării cu o catastrofă".

Van Fleet deplînge ideea creării. unei a- 
lianțe agresiv© a Asiei de sud-est, a'irmînd 
că aceste țări „au puțin de oferit în materie 
de forță morală sau din punct de vedere al 
unei forțe militare". In ceea ce privește 
realizarea încetării focului în Coreea, Van 
Fleet afirmă că „armistițiul din Coreea a 
fost o eroare totală, de care, spune el, po
porului american trebuie să-i fie rușine". El 
își exprimă regretul că în timpul războiului 

luna iunie in landul Renania de nord-West
falia, cu o populație de 13.147.000 locuitori, 
Adenauer a pierdut un milion de voturi, la 
alegerile de acum cîteva zile din landul 
Schleswig Holstein, numai cu 2.594.000 lo
cuitori, democrat-creștinii au pierdut 250.000 
de voturi. „Cea mai mare parte a pronosticu
rilor făcute pînă in prezent, adăoga în conti
nuare „Le Figaro", prevedeau infringerea 
creștin democraților, dar nici un caz în pro
porțiile pe care le-a luat". Aceste „proporții" 
au determinat și ziarul englez „Times" să 
considere că rezultatele alegerilor din Schles
wig Holstein „nu pot fi interpretate" decît 
ca un „eșec al politicii dusă cu atita persis
tență de Adenauer în Germania occidentală", 
iar pe coresoondentul ziarului „New York Ti
mes" să vadă în infringerea partidului de- 
mocrat-creștin „o lovitură dată politicii ex
terne a cancelarului de la Bonn". In acest 
sens ziarul „New York Herald Tribune", care 
in general reflectă îngrijorarea cercurilor 
conducătoare americane față de Infringerea 
protejatului lor, sublinia că „rezultatele ale
gerilor din Schleswig Holstein constituie 
primul rod amar al respingerii de către 
Franța a tratatului armatei europene".

„Suveranitatea deplină" pe care o 
cere acum Adenauer nu este de fapt 
suveranitate: ea lasă neatinse pozițiile 
S.U.A. și continuă să lege Germania 
occidentală de planurile militare ame- 

, ricane.
(Ziarele)

Adenauer cere su
veranitate. sau vocea 
dintr-un buzunar a- 
merican.
(Desen de Parschau din 
revista eermană ..Etilen- 
SDieeel"). 

parați# cu anul precedent, cu toate că ea 
a avut de suferit de pe urma unor grave 
calamități naturale.

Cota parte a industriei de stat în produc
ția industrială globală a țării a reprezentat 
în expresie valorică 53 la sută față de 51 
la sută în 1952; coța parte a sectoarelor 
cooperatist și mixt ale industriei a crescut 
de la 8 la sută la 9 la sută. Numărul coope
rativelor meșteșugărești a crescut cu 43 la 
sută, iar valoarea globală a producției lor 
cu 76 la sută. In agricultură numărul coo
perativelor de producție a crescut de la 
3663 cîte erau în 1952, la 14.900 in 1953. In 
comerțul cu ridicata greutatea specifică a 
organizațiilor comerciale de stat și coopera
tiste a crescut de la 64 la sută la 70 la sută.

Numărul muncitorilor și funcționarilor în 
toate ramurile economiei naționale a sporit 
cu aproximativ 15 la sută. Salariul oameni
lor muncii de la întreprinderile de stat și 
mixte a crescut cu 5 la sută. Statul a con
struit pentru muncitori și funcționari noi 
case de locuit cu o suprafață totală de 
12.000.000 m.p. Țăranii au primit de la stat 
împrumuturi totalizînd suma de 12 trilioane 
de yuanl, ceea ce reprezintă cu 40 la sută 
mai mult decît în 1952. Succese considera
bile au fost realizate în domeniul transpor
turilor, învățămîntului public șl ocrotirii să
nătății.

mine în Europa aproximativ două săptă- 
mîni și va vizita Londra, Parisul, Roma.

Presa scrie că este vorba, firește, tot de 
găsirea unei noi formule de camuflaj pentru 
reînarmarea Germaniei occidentale. întreba
rea pe care și-o pun ziarele este, pentru ce 
oare această vizită este atît de secretă.

„Times" își exprimă părerea că după eșe
cul răsunător al „comunității defensive eu
ropene", S.U.A. vor să lase impresia că nu 
cercurile americane, ci vest-europenii înșiși 
ar fi cei care caută soluții pentru refacerea 
wehrmachtului.

Ziarul „Combat" este de părere că Murphy 
a sosit tn capitala vest-germană la cîteva ore 
după plecarea ministrului de externe brita
nic, ceea ce poate fi interpretat drept „o 
manifestare a luptei pentru influență" dusă 
între S.U.A. și Anglia tn domeniul reînar
mării Germaniei occidentale.

de agresiune împotriva poporului coreean, 
țările participante la acest război sub stea
gul O.N.U. „nu au bombardat teritoriul 
chinez". Generalul american apreciază cu 
părere de rău că prin aceasta „s-a ajuns la 
izolarea" bandei rămășițelor gomindaniste 
și la creșterea influenței Chinei populare, 
care „vorbește acum cu putere la toate con
ferințele internaționale".

Ocupîndu-se de eventualitatea „pierderii" 
de către monopolurile americane a regiuni
lor Asiei de sud-est, Van Fleet se întreabă 
cu amărăciune: „Odată ce lumea liberă (așa 
numește Van Fleet puterile coloniale — 
N. R.) va pierde materiile prime ale ace
stei regiuni, ce speranță mei rămîne Orien
tului Mijlociu, Africii, Europei și chiar nouă 
înșine?"

Rezultatele alegerilor din landul Schles
wig Holstein au constituit Intr-adevăr o nouă 
și grea lovitură pentru poziția de mult șu
brezită a cancelarului de la Bonn. „Se crede 
că eșecul partidului creștin-democrat în ale
gerile din Schleswig Holstein — anunță a- 
genția Reuter — va îngrădi considerabil li
bertatea de acțiune a lui Adenauer în pro
blema înarmării Germaniei și aducerii ei in 
N.A.T.O." (Pactul Atlanticului de Nord — 
n.rÂ.

Această apreciere devine cu atit mai justi
ficată cu cit rezultatul votului din 12 septem
brie a arătat că acele partide care se opun 
planurilor americane de reiriarmare a Germa
niei occidentale au cîștigat un număr impor
tant de voturi față de cele obținute în anul 
trecut. Referindu-se la cele 396.067 voturi pe 
care le-a primit partidul social-democrat, 
partid ce se pronunță pentru convocarea u- 
nei conferințe a celor patru puteri, preconi
zată de Uniunea Sovietică, ziarul francez 
„L’Aurore" arată că „pare limpede... că cu
rentul socialist favorabil unei conferințe în 
patru se întărește".

Deosebit de semnificativă este creșterea 
numărului de voturi obținute de Partidul Co
munist din Germania, care stă in fruntea for
țelor patriotice vest germane în lupta împo
triva remilitarizării și adîncirii sciziunii 
dintre cele două părți ale Germaniei. Par
tidul Comunist din Germania a reușit să ob
țină un mandat in plus in landstagul din 
Schleswig Holstein. Acest lucru s-a întîmplat 
deși autoritățile lui Adenauer au dezlănțuit 
în preajma alegerilor o cruntă teroare împo
triva comuniștilor, purtătorii steagului unei 
politici pașnice de unificare a Germaniei. 
Arestările, confiscările de ziare, intimidarea 
populației și împiedicarea mitingurilor elec
torale ale Partidului Comunist, s-au ținut 
lanț, fapt care a determinat ziarul vestgerman 
„Norddeutsches Echo" să spună că toate a- 
cestea „arată limpede ce se înțelege în Ger
mania occidentală prin alegeri libere".

Deși alegerile din Schleswig Holstein au 
fost departe de a fi libere, rezultatul lor a 
arătat totuși o stare de fapt ce nu poate fi 
contestată. Ziarul englez „Manchester Guar
dian" a calificat aceste alegeri ca „un exa
men al popularității cancelarului Adenauer". 
Or, rezultatele de duminică au arătat că 
Adenauer a căzut „cu succes" la acest exa
men. In Germania occidentală s-a petrecut 
In ultima vreme o profundă schimbare in o- 
rientarea celor mai largi mase ale populației 
— inclusiv a unei importante pături burghe
ze care pînă de curînd mai sprijinea fără 
rezerve politica de la Bonn. Acest lucru a 
fost nevoit să-l recunoască și ziarul burghez 
elvețian „Die Tal" care scria că motivul pen
tru care „politica cancelarului Adenauer a 
dat faliment" este faptul că acestei politici 
„îi lipsește încrederea maselor". Criza în 
care se află regimul de la Bonn, confirmată 
odată mai mult prin rezultatele recentelor 
alegeri, arată limpede că traducerea în fapt 
a planurilor americane de acordare a unei așa 
zise „suveranități" Germaniei occidentale și 
de refacere a potențialului ei militar agresiv 
se lovește de o rezistență tot mai puternică 
în rîndurile populației vestgermane. Acea
sta înseamnă fură îndoială că politica po
trivnică intereselor poporului german, poli
tică dusă de clica proamericană a lui Ade
nauer, este condamnată la un inevitabil eșec.

SPORT
In preajma jocurilor de fotbal 

cu reprezentativele R. P. Ungare
La sfîrșitul acestei săptămîni, fotbalul 

rominesc este chemat să dea un examen difi
cil. La Budapesta și la București, trei repre
zentative (A, B, și de juniori) vor avea de 
înfruntat formațiile respective ale R. P. Un
gare.

Jucătorii romlni, care vor face parte din 
reprezentativele țării pentru aceste întîlniri, 
au fost supuși unei pregătiri Îndelungate, din 
care n-au lipsit nici meciuri publice de veri
ficare în compania unor parteneri din țară 
și străinătate. Pregătirile vor fi terminate în 
cursul zilei de astăzi — cu ușoare jocuri de 
antrenament — urmînd ca mîine cele două 
formații (A și juniori) care vor juca la Bu
dapesta să plece de la Cluj — unde sînt 
cantonate.

Echipa A, din formația căreia va lipsi Pet- 
schowschi — accidentat în meciul cu F. C. 
Austria — va fi alcătuită din următorul lot: 
Toma, Dungu, Zavoda II, Apolzan, Băcuț I, 
Farrnati, Călinoiu, Serfozo, Știrbei, Gîrleanu, 
Nicușor, Ozon, Zeană, Suru, Paraschiva, O- 
laru, Dușan și Neagu. Este mult mai proba
bil ca formația definitivă să cuprindă pe: 
Toma-Zavoda II, Apolzan, Băcuț I-Călinoiu, 
Serfozo-Gîrleanu, Nicușor, Ozon, Zeană și 
Suru.

Echipa reprezentativă de juniori, care va; 
juca sîmbătă la Budapesta, va păstra cu foar
te mici modificări — și acestea problematica 
— formația care a întâlnit recent la Chorzow 
reprezentativa de juniori a R. P. Polonă ; iar 
pentru jocul de la București, unde se vor în- 
tîlni reprezentativele B, echipa noastră va fi 
alcătuită dintr-un lot de 16 jucători dintre 
care titulari vor fi probabil: Voinescu-Ivă- 
nescu, Androvicl, V. Dumitrescu-Hldișan, 
Peretz-Avram, Georgescu (Tătaru), Ene, A- 
vasilichioaia, Dragoman.

Privite prin prizma valorii atinsă de fotba
lul maghiar, întîlnirile pe care le au de sus
ținut sîmbătă șl duminică fotbaliștii noștri 
reprezintă, fără doar și poate, disputele cela 
mai dificile cărora au de făcut față în acest 
an.

★
Biletele de intrare pentru lntîlnirea in

ternațională de fotbal dintre echipele repre
zentative B ale R.P.R. șj R.P. Ungare, care 
va avea loc duminică pe stadionul „23 Au
gust", se distribuie prin asociațiile sportive. 
Distribuirea biletelor a început marți după 
amiază la casa specială de la stadionul Re
publicii din str. Puțul cu Apă Rece și durează 
pînă joi 16 septembrie.

Rezultate remarcabile în cadrul 
campionatelor de atletism 

ale U.R.S.S.
KIEV 14 (Agerpres) TASS transmite:
In cea de a doua zi a campionatelor uni

onale de atletism care se desfășoară la Kiev 
au fost stabilite cinci noi recorduri unionale.

Atletul din Leningrad Boris Matveev, 
(Zenit) a aruncat discul la 54,63 m., perfor
manță care întrece cu 1,46 m. vechiul record 
al U.R.S.S. deținut de Otto Grigalka. In 
proba de 400 m. plat, maestra sportului 
Polina Solopova (Burevestnik) a acoperit 
distanța în timpul de 55”l/10, stabilind de 
asemenea un nou record unional. Titlul de 
campioană unională în proba de 100 m. plat 
a fost cucerit de campioana europeană Irina 
Turova (Dinamo) cu rezultatul remarcabil 
de 11’7/10.

Primul loc și titlul de campion unional la 
proba de săritură în lungime a revenit atle
tului Leonid Grigoriev (Dinamo). El a rea
lizat o săritură de 7,52 m., nou record unio
nal. In finala probei de 100 m. bărbați, tit
lul de campion unional a fost cucerit de Vik
tor Riabov cu timpul de 10”4/10. In proba de 
400 m. bărbați, un nou record unional a fost 
stabilit de campionul european, maestrul 
emerit al sportului, Ardalion Ignatiev (Kol- 
hoznik). El a realizat pe această distanță 
46”l/I0, una dintre cele mai bune perfor
manțe din lume la această probă.

Finala probei de ștafetă 4x100 m. a revenit 
echipei Clubului sportiv central al Ministe
rului Apărării U.R.S.S. cu timpul de 4T2/10. 
In cursa de 110 m. garduri, campion unional 
a devenit maestrul emerit al sportului Ev
ghenii Bulancik cu 14”3/10. Maestrul emerit 
al sportului Piotr Denisenko (Lokomotiv) a 
stabilit un nou record european și unional 
la proba de săritură cu prăjina realizînd ex
celenta performanță de 4,46 m.

Știri
■ Zilele acestea s-a desfășurat în R. Ce*  

hoslovacă tradiționala competiție interna*  
țională de marș pe distanța Praga-Podebradyl 
(50 km.). La startul acestei dificile întreceri*  
au fo6t prezenți mărșăluitori de valoare diir 
R.P.R., Franța. Suedia, Norvegia, Elveția șl 
R. Cehoslovacă.

• In orașul ucrainean Krasnodon, regiunea 
Voioșilovgrad, a avut loc la 12 septembrie so
lemnitatea dezvelirii monumentului ridicat in 
memoria, tinerilor patrioți sovietici — Eroi ai 
Tinerei Gărzi, care au pierit tn lupta împo
triva cotropitorilor lutleriști.

• După cum anunță agenția United Press, 
fostul președinte al Guatemalei, lacobo Arbenz, 
a sosit cu avionul la Mexico-City. Timp de 
două luni el a locuit ca refugiat politic la am
basada Argentinei. Odată cu Arbenz au sosit 
la Mexico-City și alți refugiați politici, printre 
care Gulliermo Toriello, fostul ministru al afa
cerilor externe al Gualemalei. La sosirea sa, 
Toriello a declarat din nou că lovitura de stat 
din Guatemala a fost opera americanilor.

• O delegație din Birmania, compusă din 
patru membri și condusă de ministrul muncii, 
RasChid, a plecat la 14 septembrie în Repu
blica Populară Chineză.

® Președintele republicii Chile, generalul 
Carlos Ibanez, a cerut parlamentului să-i a- 
corde puteri extraordinare pe o perioadă de 
șase luni pentru a „menține ordinea publică" 
in țară. Cercurile politice din Chile afirmă că 
Ibanez a cerut împuterniciri extraordinare pen
tru a Împiedica o grevă generală in industria 
cuprului. 1

9 Plnă la 8 septembrie, Armata Populară 
Vietnameză a predat forțelor armate ale 
Uniunii franceze 12.080 prizonieri de război. 
Printre prizonierii eliberați sînt 1 general, 3 
colonei, 12 locotenenți-colonei, 38 maiori, 145 
căpitani, 273 locotenenți, 65 sub-locotenenți.

• După cum anunță purtătorul de cuvtnt 
al Departamentului de stat american, Lincoln 
White, Statele Unite plănuiesc să elaboreze 
un nou program de ajutor militar. Printre ță
rile care vor primi importante cantități de 
arme, figurează tn primul rlnd Israelul șl 
Egiptul.

9 Statele Unite au oferit guvernului sud- 
coreean un ajutor militar suplimentar de 100 
milioane dolari pe anul fiscal 1954—1955 a- 
jutorul total ridicindu-se astfel la 700 milioa
ne dolari.

e In cadrul întrevederilor pe care le-a a- 
vut la 14 septembrie cu ministrul de Externe 
al Italiei, Eden, ministrul britanic al Aface

Pe primul loc s-a clasat cunoscutul măr
șăluitor cehoslovac Iosef Dolezal care a rea
lizat un timp considerat oa cel mai bun din 
lume : 4hl6'5”8/10. Locul doi a fost ocupat 
de suedezul Sederlund cu 4h39’51 ”6/10. Re
prezentantul R.P.R., maestrul sportului Du*  
mitru Paraschivescu s-a clasat al treilea, 
reușind să învingă pe campionul Franței, 
Charon.

■ Marți dimineața a părăsit Capitala ple» 
cînd in R. P. Albania lotul de volei al R.P.R, 
care va susține mai multe întîlniri prietenești 
cu voleibaliștii albanezi.

■ In zilele de 2 și 3 octombrie va avea loc 
la București dubla întîlnire internațională de 
baschet dintre echipele reprezentative de bă
ieți și fete ale R.P.R. și Belgiei.

a Pe terenurile Centrului de antrenament 
nr. 2 se desfășoară în prezent finalele cam*  
pionatelor de tenis ale RPR pe anul 1954,

Marți după amiază, peste 2.000 de specta*  
tori au asistat la desfășurarea întîlnirii finali 
în cadrul probei de 6implu bărbați între Gh. 
Viziru și C. Caralulis. Primele două seturi 
au fost cîștigate de Caralulis cu 6—2, 9—7. 
Următoarele două seturi le-a cîștigat Viziru 
cu 6—3, 7—5, astfel că scorul a devenit 
egal 2—2. In ultimul set. Viziru conduce cu 
3— 1, fntîlnirea fiind întreruptă din cauza în
tunericului. Ea va continua azi cu începere 
de la ora 8,30 dimineața. Tot azi vor avea 
loc finalele probelor de dublu bărbați și sim
plu femei, categoria I-a.

■ AMSTERDAM 14 (Agerpres). — Tur
neul final al celei de a Xl-a Olimpiade de 
șah a continuat cu disputarea întîlnirilor 
programate de runda a doua.

S-au înregistrat următoarele rezultate: 
R. P. Bulgaria—R. P. Ungară 2—2 ; U.R.S.S. 
—Anglia 3'/2—V2; Argentina—R. Cehoslova
că 3—1 ; Israel—Islanda 2*/ 2—1'/2 ; Iugosla
via—Suedia 2'/2—ll/2 ; Olanda—Germania 
occidentală 3’/2—‘/z-

După două runde, clasamentul turneului 
final se prezintă astfel : 1. URSS 7 puncte; 
2—3. Iugoslavia, Israel 5*/ 2 puncte; 4. Ar
gentina 5 puncte; 5. Olanda 4'/2 puncte; 
6—7. R. Cehoslovacă. R. P. Ungară 4 punc
te; 8 — 10. R. P. Bulgaria. Anglia, Is and a 
3 puncte; 11. Suedia 2 puncte; Î2. Ger
mania occidentală l'/2 puncte.
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